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اغلب کالا هایمان با اسامی دیگر 
از کشور صادرمی شود 

مشاور این روزهای وزیرنفت خدمات ارزنده ای در پرونده 
کاری خ��ود دارد، محمد رضا نعمت زاده ن��ه تنها به عنوان 
ی��ک کارآفرین خوش درخش��ید بلکه پ��س از انقلاب هم 
در کس��وت وزیر در بیش��تر دوره ها حضور داشت و تمامی 
انتقاده��ا و مخالفت ه��ا را به جان خرید ت��ا جراحت های 
اقتصادی را مداوا کند. بخش اعظم فعالیت های ایش��ان در 

حوزه صنعت و پتروشیمی است... 3

 ۵00 مشتری فولاد در بورس 
حرفه شان فولاد نیست

معاون قضایی دادس��تان کل کش��ور با انتق��اد از عرضه 
مح��دود فولاد در ب��ازار گفت: همه تمرکز ما روی س��که 
اس��ت، اما امروز فولاد ب��ه جای اس��تفاده در تولید نقش 
کالای س��رمایه ای را بازی می کند. س��عید عمرانی با بیان 
اینکه هر جا بین قیمت کارخانه و قیمت بازار اختلاف باشد 
حلقه تاریکی وجود دارد که نشان دهنده رانت است گفت: 

2متاسفانه امروز در چرخه عرضه فولاد...
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 معدنکاری 
در دریا، فرصت یا تهدید

اس��تخراج مع��ادن در دریا و تاثی��رات آن بر 
زیس��تگاه و تنوع زیس��تی جان��داران همچنان 
مورد مطالعه و بررس��ی ق��رار می گیرد. جهان 
مشتاق است تا به سمت استفاده از انرژی سبز 

حرکت کند...

سیاست گذاری س��تاد تنظیم بازار به واسطه 
قیمت گذاری تثبیتی و اختصاص غیرکارشناسی 
سهمیه به صنایع پایین دس��تی، آشفتگی بازار 
فولاد را تشدید کرده است.از تابستان سال 97 

و در پی افزایش نرخ ارز...

 نیروی انسانی
 و رشد بهره وری

 حمایت همه جانبه 
از زنجیره فولاد

مدیریت آلایندگی

 سیاست گذاری اشتباه
 در صنعت فولاد 

 غفلت از مسگری
 در خاستگاه مس ایران

نیاز اورژانسی آلومینیوم به ارز
چالش های صنعت آلومینیوم  زیر ذره بین »روزگار معدن« 

سیدچنگیز خضری  
عضو هیات مدیره انجمن 
معدنکاران سرب وروی ایران

4

روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

صنایع گوناگون بس��ته به نوع فعالیت خود و 
می��زان رابطه ورودی و خروج��ی مواد و انرژی، 
بر محیط زیس��ت اطراف خود اثرگذار هس��تند. 
تولید انواع فلزات پایه آهنی و غیرآهنی از جمله 
آهن و فولاد، س��رب، روی، مس، آلومینیوم و... 
نیز بس��ته به فرآیندی که ب��رای تولید هر یک 
به کار می رود، ظرفیت آلایندگی محیط زیس��ت 

را دارند.
با این وجود، می توان این فرآیندها را به گونه ای 
مدیریت ک��رد که با آلایندگی همراه نباش��ند. 
به عن��وان نمونه، در صنعت تولید س��رب و روی 
از مرحله  اس��تخراج و تولید ماده معدنی، انتقال 
ماده معدنی به واحدهای ف��رآوری، نگهداری و 
مدیریت باطله ها، فرآوری و تولید کنس��انتره  و 
تولید شمش فلزات، می تواند به نحوی مدیریت 
 ش��ود که هیچ گونه آلایندگی ب��رای طبیعت به 
همراه نداش��ته باش��ند. کمااینکه درحال حاضر 
برخی معادن و واحدهای پیشرفته سرب و روی 
جهان در نزدیکی ش��هرها و مناطق مسکونی یا 
بعضا درون ش��هرها و در زیس��ت بوم های بسیار 
خ��اص از نظ��ر ش��رایط محیط��ی آب، خاک و 
هوا در مناطقی با بارندگی بس��یار بالا و پوشش 
گیاه��ی خاص واقع ش��ده اند و بدون ریس��ک و 
محدودیت های محیط زیستی به فعالیت پایدار 

خود ادامه می دهند.
ادامه در صفحه 2

سرمقاله یادداشت ها

تیتر های روز
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ایمی��درو و انجمن نظام مهندس��ی معدن، تفاهمنام��ه همکاری در 
3حوزه امضا کردند. این سند بین خداداد غریب پور، رئیس هیات عامل 
ایمیدرو و احمد رضا صیادی ، رئیس انجمن نظام مهندس��ی معدن امضا 
و مبادله ش��د. به گ��زارش روابط عمومی ایمی��درو، تفاهمنامه فوق در 
3حوزه آموزش، پژوهش و نش��ریات علمی بین 2طرف به امضا رس��ید. 
این سند با هدف مواردی از جمله ارائه دوره های آموزشی توانمندسازی 
عمومی، تخصصی و بین رش��ته ای، ایجاد ارتباط با اس��تادان بین المللی 
برای برگزاری رویدادها، کمک به برقراری ارتباط ایمیدرو با انجمن های 
معتبر جهانی و همچنین ارائه پیشنهاد پروژه پژوهشی کاربردی با هدف 

کاهش هزینه ها، افزایش سود و بهره وری مبادله شده است.
۳۰طرح�هدفمند�با�دانشگاه�ها��

غریب پور پیش از امضای این س��ند، ابتدا با اش��اره به در پیش بودن 
سالگرد درگذشت شمس وهابی، رئیس سابق یونیدرو )موسسه مشترک 
ایمیدرو و دانشگاه تهران(، اظهارکرد: 2 نهاد پیش از این همکاری های 
داشته اند اما با این تفاهمنامه شاهد تعمیق روابط خواهیم شد. وی ادامه 
داد: سال گذشته ۱۵طرح هدفمند با دانشگاه های کشور به اجرا درامد 
و از ابتدای امس��ال تاکنون نیز ۱۵طرح دیگر ارائه ش��ده اس��ت. رئیس 

هی��ات عامل ایمیدرو تصریح کرد: هدفمندی و نظام مند بودن طرح ها 
با دانشگاه ها برای رفع نیازهای معدن و صنایع معدنی است و در زمینه 

نیازهای تحقیقاتی این بخش طراحی شده است.
پروژه�های�کنسرسیومی��

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت  خواهان تبدیل این تفاهمنامه به 
قرارداد ش��د و گفت: برخی از طرح ها، کنسرس��یومی و با مشارکت چند 
دانش��گاه همچون تربیت مدرس و دانش��گاه تهران اجرا می شود که این 

امر همپوشانی مثبت در حوزه علم و تحقیقات ایجاد می کند.
برنامه�ارزیابی�و�معرفی�پایان�نامه�های�برتر��

در این برنامه احمد رضا صیادی، رئیس انجمن مهندس��ی معدن نیز 
با یادآوری جلسه سال گذشته این نهاد با ایمیدرو گفت: خرسندیم که 
نشس��ت 2 طرف نتیجه بخش بود و به تفاهمنامه منتهی ش��د. صیادی 
در ادام��ه گف��ت: قراردادی با ایمیدرو در ش��رف امض��ا داریم که هدف 
آن بررس��ی و ارزیابی پایان نامه هایی اس��ت که در 4 سال گذشته مورد 
حمای��ت قرار گرفته اند. وی تاکید کرد: پس از نهایی ش��دن ارزیابی ها، 
 پایان نامه های برتر در مقطع تحصیلات تکمیلی معرفی و مورد تقدیر قرار 

می گیرند.

معاون قضایی دادس��تان کل کش��ور ب��ا انتقاد از 
عرض��ه محدود فولاد در ب��ازار گفت: همه تمرکز ما 
روی سکه است، اما امروز فولاد به جای استفاده در 

تولید نقش کالای سرمایه ای را بازی می کند.
به گزارش خبرگزاری دانش��جو، س��عید عمرانی 
با بیان اینک��ه هر جا بین قیم��ت کارخانه و قیمت 
ب��ازار اختلاف باش��د حلقه تاریکی وج��ود دارد که 
نش��ان دهنده رانت اس��ت گفت: متاسفانه امروز در 
چرخه عرض��ه فولاد، حیاط خل��وت و نقاط تاریک 

را می بینیم.
وی افزود: در مس��ئله فولاد افزون بر وجود رانت، 

بحث اخلال در نظام اقتصادی مطرح است.
معاون قضایی دادستان کل کشور گفت: در حالی 
که مواد اولیه فولاد در کشور ده  ها میلیون تن بیش 
از مصرف است، اما بیشتر کارخانه های پایین دستی 

این صنعت با ۱۰ تا 2۰ درصد کارگر فعالند.
عمرانی افزود: ده ها میلیارد دلار از س��رمایه های 

مردم برای س��اخت کارخانه های بزرگ فولاد هزینه 
شده است، اما بر ضدمردم استفاده می شود.

وی گفت: پذیرفتنی نیس��ت یک عده س��هامدار 
خاص در صنعت فولاد هر کار بخواهند انجام بدهند.
عمران��ی اف��زود: حدود ۵۰۰ مش��تری ف��ولاد را 
در بورس می شناس��یم و می دانم کس��انی هستند 
ک��ه اصلا حرفه آن��ان فولاد نیس��ت و افراد معروف 

سرشناسی هستند.
مع��اون قضای��ی دادس��تان کل کش��ور گفت: با 
توجه به اینکه همه تمرکز ما روی س��که است، اما 
امروز فولاد به جای اس��تفاده در تولید نقش کالای 
س��رمایه ای را بازی می کند. عمرانی خواستار عرضه 
مناسب و شفاف در بورس شد و افزود: اگر قیمت ها 
در ب��ورس رها ش��ود بهای فولاد تا ی��ک ماه آینده 
در ج��ای خودش ق��رار می گی��رد. وی همچنین از 
عرض��ه قط��ره چکانی و محدود فولاد که به دس��ت 

تولید کننده اصلی نمی رسد انتقاد کرد.

در��۳حوزه�آموزش،�پژوهش�و�نشریات�علمی

ایمیدرو�و�انجمن�مهندسی�معدن�تفاهمنامه�همکاری�امضا�کردند
معاون�دادستان�کل�کشور:�

��۵00مشتری�فولاد�در�بورس�حرفه�شان�فولاد�نیست

گروه معدن

آیی��ن رونمایی از طرح تحول دیجیتال فولاد 
مبارکه، در س��الن اجتماع��ات مرکز تحقیقات 
این ش��رکت با حضور مع��اون وزیر ارتباطات و 
رئیس س��ازمان فناوری اطلاعات، عضو هیات 
عامل س��ازمان فناوری اطلاع��ات، مدیرعامل 
ف��ولاد مبارک��ه اصفهان، مدیرعام��ل و اعضای 
هیات مدیره شرکت ایریسا و جمعی از معاونان 
و مدیران فولاد مبارکه اصفهان با رعایت کامل 

پروتکل های بهداشتی برگزار شد.
به گزارش اقتصاد آنلاین، اجرای طرح تحول 
دیجیت��ال برای فولاد مبارکه یک طرح فانتزی 
نیس��ت، بلکه یک ال��زام و ضمانت آینده فولاد 
مبارکه در عرصه رقابت و تجارت جهانی است.

عظیمی��ان،  حمیدرض��ا 
مدیرعامل فولاد مبارکه در 
این آیین با اشاره به اهمیت 
اج��رای این ط��رح در فولاد 
مبارکه و به  طورکلی صنایع 
کش��ور گفت: اج��رای طرح 
تحول دیجیتال ب��رای فولاد مبارکه یک طرح 
فانتزی نیس��ت، بلکه یک الزام، ضرورت حیاتی 
و ضمان��ت آینده فولاد مبارکه در عرصه رقابت 
جهانی اس��ت. از این رو این ش��رکت در زمینه 
ورود نسل چهارم فناوری به کشور پیشتاز است 
و به طور قطع پس از اینکه این طرح با موفقیت 
در شرکت به کار گرفته شد، فولاد مبارکه برای 
انتق��ال دانش و تجارب نس��ل چهارم فناوری و 

انقلاب صنعتی به سایر صنایع آماده است.
وی در این  ب��اره گف��ت: اج��رای طرح تحول 
دیجیت��ال اگرچه به لحاظ ارزش ریالی با پروژه 
نورد گرم ش��ماره 2 فولاد مبارکه قابل مقایسه 
نیس��ت؛ ام��ا ازنظ��ر اهمیت و تضمی��ن آینده 
ش��رکت، قطع��ا ه��زار برابر اولوی��ت و اهمیت 
بیش��تری دارد؛ چراکه در عرصه رقابت جهانی 
تضمینی برای بقای فولاد مبارکه در این چرخه 

است.
عظیمی��ان در ادام��ه خاطرنش��ان ک��رد: ما 
هم اکنون در ی��ک دنیای کاملا رقابتی فعالیت 
می کنیم. سهامداران شرکت انتظار دارند که در 

این بازار، ضمن حفظ حقوق، سهم ایشان حفظ 
و بازدهی س��رمایه آنها روزبه روز افزایش یابد و 
این امر تنها در صورتی ممکن اس��ت که همراه 
ب��ا تحولات صنعتی دنیا، نس��ل چهارم فناوری 
و انق��لاب صنعتی را در ف��ولاد مبارکه اصفهان 

پیاده سازی کنیم.
مدیرعام��ل فولاد مبارکه ب��ا تاکید بر اینکه 
ایج��اد نس��ل چهارم فن��اوری باع��ث افزایش 
به��ره وری می ش��ود و زمین��ه افزای��ش ۶ ت��ا 
۸درصدی حاش��یه س��ود را برای س��هامداران 
نی��ز فراهم می کند، تصریح کرد: اگر ما فناوری 
نس��ل چهارم انقلاب صنعتی را به فولاد مبارکه 
وارد نکنیم، ممکن اس��ت در کمتر از یک دهه 
دیگر از صحنه تولید، ارزش آفرینی و سودآوری 

خارج شویم.
مدیرعام��ل فولاد مبارکه در ادامه س��خنان 
خ��ود گف��ت: ای��ن  کار در زمان مناس��بی آغاز 
ش��ده، اما در تلاش��یم که اج��رای این پروژه را 

س��رعت ببخشیم. به گفته عظیمیان این پروژه 
را دانش��مندان و متخصصان حاضر در شرکت 
ایریسا با همکاری تمامی بخش های خصوصی 
 و دولتی و به ویژه سازمان فناوری اطلاعات اجرا 
خواهند ک��رد. وی با تأکید بر لزوم مش��ارکت 
فعال تمامی مدیران و کارشناسان فولاد مبارکه 
در اج��رای این طرح، از تهی��ه فرم های متنوع 
پیش��رفت پروژه و نظام تش��ویق گام به گام در 
اجرای طرح خبر داد و گفت: میزان مش��ارکت 
افراد در اجرایی شدن طرح مدنظر قرار خواهد 
گرفت. به خاطر داشته باشیم این امر گامی بلند 
برای ارتقای س��طح علمی صنعت فولاد کشور 
اس��ت. از این رو تمامی مراحل پیشرفت به طور 

دقیق رصد خواهد شد.
مدیرعام��ل ش��رکت فولاد مبارک��ه اصفهان 
افزود: در گام نخس��ت در نظر اس��ت مدیران و 
کارشناسان مربوطه برای آموزش و آماده شدن 
بس��تر اجرای طرح به تهران یا دانشگاه صنعتی 

اصفهان اعزام ش��وند تا بتوانیم س��ایر مراحل را 
انجام دهیم.

وی با اش��اره به اینکه ش��رکت های تا استیل 
و پوس��کو کره جنوب��ی عض��و باش��گاه فانوس 
دریای��ی ش��ده اند، تاکی��د کرد: ه��دف ما این 
اس��ت که عضو باش��گاه فانوس دریایی شویم و 
در س��طح بالای��ی از بهره وری ق��رار گیریم. در 
واقع ما می خواهیم با پیوس��تن به نسل چهارم، 
کارها را به طور هوشمند دنبال کنیم تا بتوانیم 
آیندۀ بهتر و درخش��ان تری برای ش��رکت رقم 
زنی��م، تا ف��ولاد مبارک��ه همچن��ان به عنوان 
 یک��ی از ش��رکت های برت��ر در س��طح جهان 

مطرح باشد.
 عظیمی��ان با بیان اینکه کس��ب جایزه هایی 
همچون شرکت برتر دانشی یا EFQM اروپا با 
بیش از ۶۰۰ امتیاز کار دشواری بوده که فولاد 
مبارکه اصفهان در اجرای آن موفق بوده است، 
اظهار کرد: عضویت در باش��گاه فانوس دریایی 

نیز هدفی دش��وار، اما دست یافتنی است که با 
همت جمعی و اراده قوی می توانیم در مس��یر 

آن هم با موفقیت گام برداریم.
وی درب��اره اهمی��ت اجرای ای��ن طرح برای 
ش��رکای تج��اری کس��ب وکار ف��ولاد مبارکه 
اصفه��ان در ب��الا و پایین دس��ت این ش��رکت 
گفت: دادوس��تد با فولاد مبارکه اصفهان یعنی 
دس��ت یابی به ای��ن توانمن��دی و ظرفیت که 
می توان با س��ایر صنایع فولادساز کشور نیز کار 
کرد؛ چراکه معیارهای موردنیاز برای همکاری 
با این ش��رکت، هم ترازی با شرکت های دانشی 
روز است؛ بنابراین سازندگان، تامین کنندگان، 
نصاب ها، مش��اوران و تمام��ی پیمانکارانی که 
در بخش ه��ای مختل��ف کار می کنند، مطمئن 
خواهن��د ب��ود که اگر توانس��تند س��رویس یا 
خدمتی را به ف��ولاد مبارکه ارائه کنند درواقع 
دروازه همکاری با بسیاری از صنایع بر روی آنها 

گشوده خواهد شد.

اجرای طرح تحول دیجیتال ضامن آینده فولاد مبارکه اصفهان

سرمقاله

خبر

ادامه از صفحه اول
آنچ��ه اهمی��ت دارد این اس��ت ک��ه بپذیریم با 
بهره گیری از فناوری های نوین و تجهیزات تکمیلی، 
مدیریت پارامترهای محیط زیس��تی و استفاده از 
سیستم های پایش لحظه ای، پارامترهای خروجی 
انواع گازها و پس��اب ها و مش��خصات پسماندهای 
جام��د را پای��ش و بدون آلایندگ��ی تولید کنیم.  
بدین ترتی��ب در دنی��ای صنعت��ی کنونی مفاهیم 
تولی��د ZLD » بدون خروجی« توس��عه یافته در 
اغلب واحدهای صنعتی اجرایی می ش��ود. در این 
روش،  تلاش می شود پسماند و خروجی  واحدهای 
تولی��دی ب��ه صف��ر نزدی��ک و همه چی��ز باید به 
محصولات قابل مصرف تبدیل ش��ود. اس��تفاده از 
فناوری های بر مبنای مفهوم ZLD درحال حاضر 
به عن��وان یکی از مهم ترین دس��تاوردهای محیط 
زیستی در واحدهای صنعتی جهان در حال انجام 
بوده و تلاش هایی نیز در ایران برای استفاده از آن 
در صنایع انجام ش��ده است.  همه صنایع ظرفیت 
آلایندگی محیط زیس��ت را دارن��د، بنابراین به هر 
ترتیبی باید الزامات محیط زیس��تی و اس��تفاده از 
فناوری ه��ای مناس��ب حفاظت محیط زیس��ت و 
مدیریت انواع پس��اب ها و پس��ماندها مورد توجه 
ق��رار گیرن��د. البت��ه ظرفی��ت آلایندگ��ی برخی 
فرآیندها و نیز برخی از واحدهای صنعتی بیش��تر 
است. اس��تانداردهای محیط زیستی نیز بسته به 
ش��رایط جغرافیایی واحد صنعتی مربوط، متفاوت 
اس��ت. اس��تفاده از فناوری های نوی��ن تدابیری را 
فراه��م می کند تا فرآیند تولید یک محصول بدون 
ایجاد هرگونه آلایندگی محیط زیستی انجام شود. 
البته در این مسیر بهره گیری از فناوری و فرهنگ 
حفاظت از محیط زیست نیز کمک می کند. درواقع 
می توان با در اختیار داشتن فناوری های روز جهان 
و همچنی��ن فرهن��گ حفاظت از محیط زیس��ت، 
پیچیده تری��ن صنای��ع و فرآیندهای تولیدی را در 
پیچیده ترین فضاهای اجتماعی و اکوسیستم های 
حس��اس ب��ه پارامترهای  محیط زیس��تی احداث 
کرد. یعنی بدون ایجاد آس��یب به محیط زیس��ت 
و انس��ان ها تولیدی س��بز و پایدار داش��ت.  البته 
ب��رای رف��ع ان��واع آلودگی های محیط زیس��تی، 
صاحبان صنایع باید بپذیرند که خودش��ان در این 
اکوسیس��تم زندگی می کنند، در قبال آن مسئول 
هس��تند و درنتیج��ه باید برای حف��ظ آن هزینه 
کنن��د.  بنابراین فعالان اقتصادی باید بخش��ی از 
درآمده��ای خ��ود را ب��رای حفظ محیط زیس��ت 
هزینه کنن��د. درواقع این فرهن��گ باید پذیرفته 
ش��ود ک��ه در دنیای کنون��ی، جامع��ه، کارکنان، 
رقبا، تامین کنندگان، س��هامداران و محیط زیست 
جزو ذی نفعان یک کس��ب وکار یا بنگاه اقتصادی 
به ش��مار می روند.  هرچند باید اقرار کرد متاسفانه 
فرهنگ حفاظت از محیط زیس��ت هنوز در کشور 
ما فراگیر نش��ده است. هنوز برخی مدیران به این 
بلوغ نرس��یده اند که محیط زیست اولویت نخست 
است. بنابراین انتظار می رود اقدامات گسترده تری 
ب��ا هدف آموزش و فرهنگ س��ازی الزامات محیط 

زیستی اجرایی شود.

طرح آبرسانی از خلیج 
فارس به کرمان و یزد به 

بهره برداری می رسد
س��خنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
ش��ورای اسلامی با اشاره به ارائه گزارش عملکرد 
ایمیدرو در جلسه کمیسیون صنایع گفت: طرح 
آبرسانی از خلیج فارس به استان کرمان و یزد در 

سال 99 بهره برداری می رسد. 
حجت الله فیروزی در گفت وگو با ایس��نا گفت: 
در این جلسه گزارش مفصلی از ظرفیت ایمیدرو 
و اقدام��ات انجام گرفته از س��وی این س��ازمان 
در حوزه س��رمایه گذاری و اجرا ارائه ش��د. وی با 
بیان اینک��ه ایمیدرو از س��ال ۷9 تاکنون حدود 
۱4.۵ میلی��ارد دلار پ��روژه اج��را ک��رده، افزود: 
براس��اس گزارش های ارائه شده طرح آبرسانی از 
خلیج فارس به اس��تان کرمان و یزد در سال 99 

بهره برداری می رسد.
 همچنی��ن آب رس��انی از دری��ای عم��ان به 
استان های شرقی نیز در دستورکار ایمیدرو قرار 
دارد. فیروزی اضافه کرد: براساس توضیحات ارائه 
ش��ده، صنایع زیرمجموعه ایمیدرو در سال های 
اخیر رش��د قابل قبول��ی پیدا کردن��د. همچنین 
ایمیدرو در حوزه بهینه سازی سنگ های قیمتی، 
نیمه قیمتی و س��نگ های تزئین��ی رویکردهای 

جدید دارد.

مدیریت آلایندگی

در این آیین، امیر ناظمی، رئیس سازمان 
فن��اوری اطلاعات در س��خنانی از آمادگی 
وزارت ارتباطات و فن��اوری اطلاعات برای 
همکاری با ش��رکت فولاد مبارکه به منظور 
ایجاد زیرساخت و فراهم کردن زمینه های 

بهره مندی از نسل چهارم فناوری خبر داد.
ناظم��ی ضمن اش��اره به نق��ش وزارت ارتباطات 
در طرح تحول دیجیتال صنایع، گفت: توس��عه در 
دوران جدید تنها در س��ایه هوشمند شدن صنعت 
ممک��ن اس��ت و معنای هوش��مند ش��دن صنعت 
 اس��تفاده از ابزارهای حوزه فن��اوری اطلاعات برای 

توسعه است.
وی ادام��ه داد: اگ��ر م��ا نتوانیم بی��ن حوزه های 
جدی��د فن��اوری اطلاع��ات و صنای��ع قدیم��ی و 
ریش��ه داری همچون ف��ولاد ارتباط برق��رار کنیم، 
مس��لما در سال های آینده با رشد منفی این صنایع 
و مجموعه ای از ش��رکت های ورشکسته، بیکاری و 
شرکت هایی ر وبه رو خواهیم شد که قادر نیستند با 
رقبای خود در کیفی��ت و کمیت محصول و قیمت 

تمام شده رقابت کنند.
رئی��س س��ازمان فن��اوری اطلاعات ب��ر ضرورت 
حرکت صنایع به س��مت هوشمندس��ازی تأکید و 
خاطرنش��ان کرد: آمادگی ش��رکت ها ب��رای اجرای 
این دس��ت پروژه ها همراه با آینده نگری و س��رعت 
 بخش��ی ب��ه اج��رای آن ضرورت��ی اجتناب ناپذی��ر 

است.

معاون وزیر ارتباطات اظهار کرد: طرحی 
که رونمایی شد ازآن جهت اهمیت دارد که 
در حقیقت ش��رکت فولاد مبارکه به عنوان 
یک صنعت بزرگ و پیش��رو در کشور وارد 
این عرصه می ش��ود. این امر نشانه اهتمام 
مدی��ران این ش��رکت ب��رای ورود به حوزۀ 
اقتصاد دیجیتال است و وزارت ارتباطات نیز در این 
راه همراه فولاد مبارکه خواهد بود و برای تحقق آن 

تلاش خواهد کرد.
ناظم��ی در ادامه اظهار کرد: به نظر می رس��د که 
لازم بود این کار 3 یا 4 س��ال زودتر در کش��ور آغاز 
ش��ود، ولی مسئله اینجاس��ت که تغییر در فناوری 
صنعت در درجه اول نیازمند تغییر دیدگاه بازیگران 
صنع��ت و ذی نفع��ان آن اس��ت. تبیی��ن ضرورت 
هوشمندس��ازی ش��رکت ها و به��ره وری از فناوری 
اطلاعات بس��یار مهم است و به گمان من، در ابتدا 
باید تلاش کنیم نگاه به این موضوع را تغییر دهیم. 
البته در شرایط کنونی، وضعیت ما از نظر زمان آغاز 
پروژه نس��بت به س��ایر نقاط جهان بد نیست، ولی 
اگ��ر نتوانیم این کار را به خوبی به انجام برس��انیم، 
از فن��اوری روز دنیا عق��ب خواهیم ماند. وی گفت: 
در صورت اج��رای موفقیت آمیز این پروژه در فولاد 
مبارکه اصفهان که ازجمله ش��رکت های پیش��ران 
منطقه و خاورمیانه اس��ت، ای��ن دانش و فناوری از 
سوی این شرکت به سایر صنایع استان ها و صنایع 

فولاد کشور نیز منتقل خواهد شد.

 در ادامه این مراس��م س��ید مهدی نق��وی، معاون فناوری 
ش��رکت ف��ولاد مبارکه اصفهان ب��ا بیان اینک��ه طرح تحول 
دیجیت��ال جایگزی��ن اقداماتی خواهد ش��د ک��ه از بهره وری 
کمت��ری برخوردارن��د، گف��ت: انتظار ما از اج��رای این طرح 
افزایش بهره وری و افزایش س��ودآوری ت��ا ۸درصد در فولاد 

مبارکه اصفهان خواهد بود.
نقوی با طرح این س��وال که این پروژه قرار است چه اتفاقی را رقم 
بزند، اظهار کرد: مطالعات انجام ش��ده درباره اقتصادهای شکل گرفته 
در جه��ان و پژوهش های��ی که ف��ولاد مبارک��ه اصفهان ب��ا رویکرد 
آینده نگ��ری انجام داده نش��ان می دهد از این پس یک��ی از نیازها و 
 بایده��ای ش��رکت ها و بنگاه های اقتصادیِ پیش��رو موض��وع تحول 

دیجیتال است. 
در چند س��ال آینده تمام تجهیزات الکترونیک با همدیگر صحبت 
خواهن��د کرد و جایگزین روندهای قبلی خواهند ش��د؛ از این  رو امروز 

بای��د زیرس��اخت ها را آماده کنیم تا در آین��ده بتوانیم از این 
فضا استفاده کنیم.

مع��اون فناوری فولاد مبارکه درباره چرایی پیش��تازی این 
ش��رکت در این زمینه گفت: فرهیختگ��ی و دانش مدیران و 
کارشناس��ان و کارکنان ش��رکت محور اصلی و پیش ران این 
موضوع است، همچنین س��طح بلوغی که از لحاظ دیجیتالی 

شدن در فولاد مبارکه وجود دارد. 
در فولاد مبارکه اصفهان تقریبا نس��ل سوم انقلاب صنعتی جاری و 
از مزایای آن بهره برداری ش��ده است و این باعث می شود با اطمینان 
خاطر بیش��تری برای پیاده س��ازی انقلاب صنعتی نس��ل چهارم گام 
برداری��م. وی برخ��ورداری از دانش موجود در ش��رکت های بزرگ و 
معتبری نظیر ایریس��ا و ظرفیت های مرکز تحول دیجیتال و دانشگاه 
تهران و س��ایر دانشگاه های کشور را از دیگر دلایل پیش  قراول بودن 

فولاد مبارکه در این عرصه دانست.

همچنین  رس��ول س��رائیان، مدیرعامل ش��رکت ایریس��ا با 
بی��ان اینکه اجرای این طرح، مرحله به مرحله اس��ت و هرس��ال 
ب��ه بخش��ی از منافع یادش��ده می رس��یم، تصریح ک��رد: نقطه 
تکامل طرح در س��ال ۱4۰4 خواهد بود. س��رائیان با اش��اره به 
ای��ن مطلب که اجرای طرح تحول دیجیت��ال در زمینه ارتقای 
به��ره وری، تولید محصولات جدید، پاس��خ گویی ب��ه نیازهای 

نوین مش��تریان در صنایع پایین دس��ت مانند صنع��ت خودرو و صنعت 
س��اختمان و لوازم خانگی اس��ت، گفت: این پروژه با عنوان طرح تحول 
دیجیتال، در زمینه حرکت ش��رکت فولاد مبارکه اصفهان به سمت یک 

کارخانه هوش��مند تعریف شده است. وی با تاکید بر اینکه یکی 
از ویژگی های مهم هوشمندسازی، کاهش خطای انسانی است، 
تصریح کرد: با کاهش خطا هزینه ها کمتر می شود، امکان تنوع 
محص��ولات جدی��د و عرضه به بازار بیش��تر می ش��ود و از همه 
مهم تر با توجه به اینکه شرکت فولاد مبارکه در بازار بین المللی 
حضور دارد، قدرت رقابت با بازیگران عرصه بین المللی را فراهم 
می کند. س��رائیان افزود: طرح تحول دیجیت��ال هم زمان با رونمایی آن 
آغاز ش��د و براس��اس برنامه ریزی های انجام ش��ده باید مرحله به مرحله 
انجام شود تا بتوان تا سال ۱4۰4 مسیر را به درستی و به موقع طی کرد.
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آق�ای نعمت زاده بع�د از دول�ت یازدهم که  �
تشریف نداشتید، الان چه می کنید؟

چون مس��ن ترین عضو کابینه دولت یازدهم بودیم و 
جناب آقای روحانی هم فرمودند می خواهیم از نیروهای 
جوان استفاده کنیم، ما نخستین کسی بودیم که گفتیم 
ما نیس��تیم دیگر )می خندد(، ایشان هم محبت کردند 
و پذیرفتند. بعد از دولت دوس��تان زی��ادی علاقه مند 
بودن��د به آنها کمک کنیم. البته چون بازنشس��ته بودم 
به صورت رس��می نمی توانس��تم کار کنم. جناب آقای 
زنگنه به خاطر ش��ناخت طولانی که داشتند، ۱2-۱3 
س��ال در وزارت نفت در گذش��ته خدمت کرده بودم و 
وزی��ر صنایع هم بودم، اصرار کردند در زمینه اس��تفاده 
از توانمندی داخلی در صنعت نفت به عنوان مش��اور در 
خدمت باشیم. به هر صورت هر کسی کمک بخواهد، ما 

متعلق به این مملکت و نظام هستیم و وظیفه ما است.
خانوادگ�ی در عرصه صنعت فع�ال بودید؟  �

قبل انقلاب هم کارخانه داشتید؟
بل��ه. عمو و پدرم با ه��م کار می کردن��د. عموی من 
بیش��تر مقیم خارج از کش��ور ب��ود. در تولید و صادرات 
فرش دستباف کار می کردند. پدرم اینجا تولید را انجام 
می داد و صادر می کرد، عموی من هم در خارج از کشور 
می فروخت. بچه کوچکی بودم و فکر کنم دبس��تان هم 
نرفته بودم، پدرم گفت جلوی صادرات به کش��ورهای 
اس��کاندیناوی را گرفته  و گفته ان��د هر کس بخواهد به 
کشور س��وئد واردات انجام دهد، باید اول چیزی صادر 
کن��د؛ یعنی معادل آن چیزی ک��ه وارد می کند. یکی از 
آن موارد کاغذ بود؛ چون کشورهای اسکاندیناوی اغلب 

جنگل های فراوانی دارند. 
از آنجای��ی که کاغذ آنجا خیل��ی مرغوب و گران بود، 
اینجا زیاد مشتری پیدا نکرد. یک مورد دیگر اجاق های 
خوراک پزی بود که ما به آنها پریموس می گفتیم. با نفت 

کار می کرد و در ایران هم نبود.
 از این اجناس وارد کردند و پدرم گفت حال که اینها 
را وارد می کنیم چرا تولید نکنیم؟ بنابراین از اوایل دهه 
۴۰ کارگاهی با مش��ارکت چند بازاری تاسیس کردند و 
تولیدکننده همان جنس��ی که از سوئد وارد می کردند، 

شدند.
بع��د هم چراغ زنبوری، اجاق گاز و اجاق خوراک پزی 
بود. تحصیلات ما هم تمام شد و از سال ۴۷ مشغول این 
کارها ش��دیم. تا اواخر س��ال ۵۶ این کار را ادامه دادیم. 
اس��تعفا دادیم و به س��ر ما زد که به حوزه برویم و علوم 

دینی را بیاموزیم.
با شهید قندی و آقای غفوری فرد؟ �

بله؛ ما از دبیرستان با هم دوست بودیم. قسمت نشد، 
تعطیلات عید ش��د و بعد هم تظاهرات و حوزه ها در قم 
در سال ۵۷ تعطیل شد. به تهران برگشتیم و در اینجا با 

مردم همراه شدیم.
مقصود این بود که ش��ما یک خانواده صنعتی تقریبا 

متمول بودید.
متمول خیر، ولی همیشه متوسط بودیم.

متوسط رو به بالا؟ �
بله؛ ولی آثار این وجود دارد.

درباره شرایط روز؛ یکسری مسائل و حواشی  �
همواره درباره ش�ما مطرح بوده، قبل از اینکه در 
دول�ت یازدهم به وزارت برس�ید، فک�ر کنم در 
19 ش�رکت عضو هیات مدیره بودی�د که از همه 

استعفا دادید؛ اینطور که بیان کردند.
من اواخر س��ال ۱3۸۸ بازنشس��ته ش��دم. نزدیک 
۴س��ال بازنشسته بودم. در دوران بازنشستگی خیلی از 
صنعتگران و دوستان و اقوام اصرار داشتند به آنها کمک 
کنم. اینکه می فرمایید عض��و هیات مدیره غیرموظف 
بودم، درست است، اما به موجب قانون اساسی و قوانین 
جاری کشور وزرا نمی توانند همزمان کار دولتی دیگری 

داشته باشند و...؛ بنابراین از این کارها استعفا دادم.
 حتی برخ��ی نمایندگان مجلس ش��لوغ کردند که 
فلانی استعفا نداده و مدارک را فرستادم.  حتی از دیوان 
محاس��بات و بازرس��ی کل کشور خواس��تم رسیدگی 
کنن��د، آنها هم گزارش دادند ک��ه به موقع کارها انجام 

شده است.
به واسطه ش�ما بود که همسر و 2 دختر شما  �

ه�م در جاه�ای مختل�ف بودند؟ چ�ون خبری 
منتشر شد که در 10 هیات مدیره عضو هستند.

نخی��ر؛ خیلی از ای��ن اخبار دروغ و کذب اس��ت، اما 
وقتی من بازنشس��ته شدم تصمیم گرفتیم یک شرکت 
خانوادگی تش��کیل دهیم. در این ش��رکت  خانوادگی 
طبیعی بود که آنها هم باش��ند، بالاخص که من استعفا 
دادم، به جای خودم، همس��رم مدیرعامل شرکت شد؛ 

شرکتی که در مجموع 2۰۰ میلیون تومان سرمایه دارد 
و عملًا راکد است.

پس تعداد 10 شرکت درست نبوده است؟ �
۱۰ ش��رکت برای ما نبوده است. این شرکت ها برای 

افراد مختلف بوده است.
 آنچه به عنوان ش��رکت خانوادگی مطرح است فقط 

همین یک شرکت بوده که عنوان کردم.
خب�ری از ش�ما منتش�ر ش�د که ب�ه دولت  �

پیش�نهاد دادی�د در ۸00-۷00 قل�م درس�ت و 
حسابی خودکفا هس�تیم و اینها را تثبیت کنید 
ت�ا هیچ کس حق واردات نداش�ته باش�د، ش�ما 
می توانی�د در داخ�ل تولید کنید، اما نش�د؛ چرا 

نشد؟
درباره ش��رکت های دولتی در دو نوبت تصویب ش��د 
که وزارتخانه ها، شرکت های دولتی و پیمانکارهایی که 
برای دولت کار می کنند حق ندارند این اقلام را از خارج 
وارد کنند چون دولت گفت اینها برای خودمان است و 

ما تصویب می کنیم، اما اینکه عموم بپذیرند نشد. 
شاید عمر ما کفاف نداد و شاید اگر می ماندیم و دفاع 

می کردیم می شد.
این شدنی است؟ الان هم شدنی است؟ �

آقای ش��ریعتمداری این کار را ک��رد؛ مثلا الان ورود 
لوازم خانگی ممنوع است. این را دلم می سوزد که بیان 
می کن��م. من زمانی ک��ه در دوره آقای هاش��می وزیر 
بودم، یک روز از سفیر کره جنوبی پرسیدم راز موفقیت 
ش��ما که کش��ور عقب مانده بودید، چه ب��ود؟ گفت از 
خودگذشتگی ملت ما. گفت ما مرزها را بستیم و گفتیم 
مردم از یکسری کالاهای کم کیفیت خودمان استفاده 

کنند و این باعث شد به اینجا برسیم. 
حت��ی برای اینکه بتوانیم با ژاپن رقابت کنیم، جنس 
داخل��ی را گران ت��ر فروختیم و با پول آن سوبس��ید به 

صادرات دادیم. 
ملت هم باید از خودگذشتگی داشته باشند.

 ارز کم اس��ت و نفت ف��روش نمی رود، باید دنبال این 
باشیم که کالای خارجی بخریم؟ دولت نباید بگوید این 
کالای گران را نخرید، من به عنوان ش��هروند باید نخرم. 

خدا کند این تعمیم به بقیه کالاها نشود.
آق�ای همت�ی را در ح�وزه ارزی چط�ور  �

می بینید؟
ایشان آدم باسابقه ای است و اختیاراتی از هیات دولت 
گرفت��ه، اما به نظرم به تنهایی نمی تواند مش��کل را حل 

کند.
درس�ت اس�ت ک�ه تولیدکنن�دگان م�ا از  �

اینک�ه حمایت نمی ش�وند انتقاد دارن�د و حتی 
شرایط ش�ان را ب�ا ترکی�ه مقایس�ه می کنن�د و 
می گویند این کش�ور آنچنان از تولیدکنندگان 

خود حمایت می کند که قابل قیاس با ما نیست؟
بنده این را تایید می کنم، منتهی باز آنجا اولویت چیز 
دیگری است. نفت و درآمد اینچنینی ندارند و می گویند 
باید صنایع شکوفا شود تا درآمد مملکت را تامین کند. 
این کشور نزدیک 2۰ میلیارد دلار در پوشاک و نساجی 

صادرات دارد.
پس به خاطر نف�ت از تولیدکنن�ده حمایت  �

نمی کنیم.
به همین دلیل نامه ای از مقام معظم رهبری به آقای 

هاشمی در ۱3۷۴ دارم...
حدود 2۵ سال پیش است. �

بله؛ که این آغازگر چش��م انداز 2۵ س��اله ش��د. نامه 
اینطور ش��روع می ش��ود که به منظور توسعه صادرات 
غیرنفتی... بعد تشکر می ش��ود که در برنامه اول و دوم 

موفقیت هایی حاصل ش��ده، اما کشور به منظور توسعه 
ص��ادرات غیرنفتی لازم، افق درازمدت تدوین کند. من 
این نامه از بس دوس��ت دارم حفظ ش��دم. این را ترکیه 
توجه ک��رد و نتیجه گرفته اس��ت. من گوش نمی دهم 
و موفق نمی ش��وم. آن زمان بای��د دولت تولیدکننده و 
صادرکننده را بخواهد و ریش��ه مشکلات را جست وجو 

کند.
و از همان زمان جدی گرفته نشد.

آن زمان ش��اید ۵-۴ میلیارد دلار صادرات غیرنفتی 
نداش��تیم و الان به ۴۸-۴۷ میلیارد دلار رسیدیم. بعدا 
متوقف ش��د و در دوره اول دولت آقای خاتمی اهمیت 
داده نش��د. در دوره دوم آقای خاتمی فهمیدند این امر 
خوبی است و بازنگری کردند و چون ۵ سال گذشته بود 
۱۴۰۴ و 2۰ساله شد. این باید مردمی شود. باید در جان 
و فکر مردم برود. حتی می گویم از مس��ئولان بپرسید. 
برداشت من این اس��ت که ۵ درصد بیشتر نمی دانند و 

دولتی ها هم ۱۵-۱۰ درصد بیشتر نمی دانند.
۸ س�ال وزیر صنایع آقای هاش�می بودید و  �

بازس�ازی های جنگ را تجربه کردید. مهم ترین 
ویژگی های آقای هاشمی چه بود؟

پاکی ذات ایش��ان مهم ترین ویژگی ایشان بود. بقیه 
خصوصیات نیز از این ویژگی نش��أت می گیرد. صداقت 
ه��م از مهم ترین ویژگی های ایش��ان بود؛ ضمن اینکه 
بس��یار زیرک بودند. بنده بارها با آقای هاش��می بحث 
کارشناس��ی مخالف داش��تم؛ در نهایت ایشان محبت 
می کردن��د و حمایت داش��تند. در دول��ت یازدهم یک 
ب��ار دیگر آقای روحانی چی��زی را ابلاغ کردند که انجام 
ش��ود و من گفتم خوب نیس��ت و ت��ا روز آخر که بودم 
انج��ام ندادم. ایش��ان یک بار عصبانی ش��د و گفت من 
رئیس جمهوری هستم و دستور می دهم. من هم گفتم 
من وزیر هس��تم؛ خنده اش گرف��ت. می خواهم بگویم 
وقتی من به عنوان وزیر تشخیص می دهم این کار صلاح 
نیس��ت، درباره اداره امور اس��ت، ارادت به ایشان دارم و 
قطعا صادق هستند و ممکن است اشتباه را بیان کنند. 
درباره ارز ۴2۰۰ تومانی هم خدمت ایش��ان رس��یدم 
و گفت��م این غل��ط بود. اگر وزیر بودم اج��ازه نمی دادم. 
گاهی به ما می گفتند این وزیر بداخلاق است. من وقتی 
می دیدم در جمع��ی تصمیم غلطی می گیرند، اگر آزاد 
هم بگذارید این تصمیم را می گیرند، ش��لوغ می کردم. 
حتی گفتم این خیانت اس��ت. ی��ک روز آقای روحانی 
گفت ش��ما می دانید چه می گویید؟ گفتم بله؛ این کار 
خیانت است. این تصمیم را نگرفت و به نفع شد. اگر در 
زمان تصمیم ارز ۴2۰۰ تومانی حضور داش��تم این واژه 

را به کار می بردم.
آنچ�ه تصمیمی بود که بی�ان کردید خیانت  �

است؟
3-2 ب��ار از این کارها کردم. زمان آقای هاش��می هم 
انجام دادم. یکی درباره فروش طلا بود. من حتی نامه به 
وزیر وقت که جای من آمده بود دادم و نوشتم در شورای 
پ��ول و اعتبار بحث ش��ده که این کار انجام ش��ود و من 
مخالف بودم، حال که شما جای من آنجا رفتید مخالفت 
کنید تا نش��ود. آی��ا با فروش ارز، ارز ارزان و مش��کلات 

برطرف شد؟
آق�ای نعمت زاده وضعیت کش�ور را به لحاظ  �

اقتصادی چطور می بینند؟
باید ببینیم ریش��ه هایی ک��ه ما را به اینجا رس��اند، 
چیست. یکی اینکه تحریم بس��یار مغرضانه است و در 
تاریخ کش��ور ما فکر نمی کنم در ۱۰۰ سال اخیر سابقه 
داشته باشد، یعنی اگر یک کشور افریقایی بداند جنسی 
ایرانی است جرات نمی کند بخرد. می خواهیم صادرات 
انجام دهیم، اغلب کالاهای ما به اسامی مختلف از کشور 
صادر می ش��ود. امریکا، اروپا و کش��ورهای بزرگ جای 
خود دارد. با چین روابط خوبی داریم اما این کش��ور هم 

جرات نمی کند فاینانس به ایران بدهد.
تحریمی به وجود آمده که هم نوش��ته و هم نانوشته 
است. این قطعا بر کش��ور بزرگی مانند ایران اثر خود را 
می گذارد. هر کس��ی منکر این است من حاضرم بحث 
کنم که اگر دس��ت و پای نعمت زاده را بستند می تواند 
ب��دود یا خیر. دوم اینکه تصمیم گیری در این ش��رایط 

سخت اس��ت. برخی ابا دارند از بحران اسم ببرند. اجازه 
می خواهم بگویم از نظر من، شرایط بحرانی است؛ باید 
مدیریت بحران باش��د. همانطور که درباره کرونا، رهبر 
معظم انقلاب فرمودند آقای رئیس جمهوری شما رأس 
امور ش��وید و همه را جمع کنید تا با هم حرکت کنید، 
حالا من بودم جدی تر از این کار می کردم. اما به هر حال 
این اقدام هم اثر گذاشت. اگر این کار را نمی کردیم ضرر 
و مرگ ومیر ما ۱۰ برابر بیشتر می شد. کسی حق ندارد 
بگوید ای��ن را وارد کنید یا نکنید، کس��ی دیگر جلوی 
این را بگیرد یا نگی��رد؛ همه باید یک حرف بزنند چون 
دشمن آن سوی مرز ایستاده که من چه می گویم و شما 
چه می گویید و مصاحبه من چیست و مصاحبه ایشان 
چیس��ت. چطور وقتی برجام قدری غُ��ل و زنجیر را باز 
کرد، هم توانستیم اقتصاد را رونق دهیم و هم خارجی ها 

آمدند و هم سرمایه گذاری خارجی قدری شروع شد.
ولی هیچ یک عملیاتی نشد! �

خیلی ها عملیاتی شد.
مثلا کدام عملیاتی شد؟ �

از چه لحاظ می فرمایید؟
آمدند و یک قدمی که برداشتند...

اگر نمی ش��د که الان وضعی��ت ارز بدتر بود. آن زمان 
ارز چطور شد؟

شما مثال بزنید که کدام مورد بود؟ �
مثال همین است. متاسفانه پتروشیمی و فولاد و بقیه 
صنایع، خودش��ان را با ن��رخ خارجی تطبیق می دهند، 
چون بخشی از محصولات شان را در داخل می فروشند 
و بخش��ی را صادر می کنند. وقتی دلار گران شود، نرخ 
فولاد هم به تناسب آن افزایش می یابد. فرض کنید نرخ 
هر تن فولاد ۵۰۰ دلار اس��ت ک��ه وقتی به ریال تبدیل 
می کنیم، عدد نجومی می ش��ود. خب در یک شرایطی 
نرخ دولتی دلار ما 3 هزار و ۸۰۰-۷۰۰ تومان بود و نرخ 
آزاد دلار ۵ هزار تومان. برخی بانک ها با همین ش��رایط 
با ایران کار کردند اما امریکا بسیاری از بانک های بزرگ 
را جریم��ه کرد که چرا با ای��ران کار می کنید. من وزیر 
بودم و با وزرا و مسئولان برخی کشورها ارتباط داشتیم.

مث�لا در ح�وزه صنعت فرانس�وی ها و حتی  �
آلمانی ه�ا برای خ�ودرو آمدند ام�ا واقعا حرکت 

خاصی نشد.
برای نخس��تین بار بیان می کنم و آنچه واقعی است 
باید بیان کنم؛ حالا یکی خوشش می آید یا نمی آید. ما 
در گذش��ته از ش��رکت های بزرگ دانش فنی داشتیم؛ 
یعن��ی مارک پ��ژو را می زدی��م و حقی به آن ش��رکت 
می دادی��م. گفتیم باید مش��ارکت کنید و خودتان پول 
بیاورید. مشارکت ایجاد شد. آماری که چند وقت پیش 
دوس��تان ارائه دادند این بود که تولید ۱۸ هزار خودرو با 
مشارکت شروع ش��د. با ۴۵ درصد بود اما به تدریج جلو 

می رفتیم؛ ساخت داخل برنامه ریزی شده بود.
س��یتروئن آمد و سیتروئن کاشان را ۵۰-۵۰ شریک 
ش��دند. در آنجا نزدیک 2۰ هزار خودرو تولید ش��د اما 
وقتی آقای ترامپ ش��یر را محکم بس��ت، دولت و اینها 
نتوانس��تند مقاومت کنند. اگر دولت ایران بگوید فلان 
شرکت ممنوع المعامله است، هیچ کسی حق ندارد با آن 
شرکت کار کند. نزدیک ۹۰۰-۸۰۰ میلیون یورو همین 
دو ش��رکت به ایران آوردند. هم بابت س��رمایه گذاری و 
هم بابت قطعات اما نتوانس��تند ادامه دهند. به نظر من 
آن شرکت ها مقصر نیستند، بلکه نظام بین المللی فشار 

آورد که با ایران کار نکنید.
مث��لا رنو در خ��ود چین نزدیک 3 میلیون دس��تگاه 
تولید دارد. فولکس واگن بیش از 2 میلیون تولید دارد. 
اینه��ا نمی توانند منافع دیگر خ��ود را زیرپا بگذارند. در 

امریکا همه اینها سرمایه گذاری های مشترک دارند.
بخشی نیز قصه امریکا و تحریم است، درست است.

اینکه می گویند رفتند و نتیجه نداد، این طور نیست 
بلکه نتیجه داد. وقتی برجام یکباره بهم خورد شرکت ها 
نمی توانس��تند کار کنند. حالا ممکن است یکی جرات 
کند از پش��ت صحنه با نام دیگر کار کند؛ این هم دیگر 
تدبیر ماست. اگر در صنعت بودم معتقدم یک سوم اینها 
را به نحوی در ایران نگه می داشتم اما به گونه ای که اسم 
این شرکت ها نباش��د. همین دور زدن تحریم ها که در 

دنیا مطرح بوده است؛ الان هم همین طور است. منتهی 
این کارها جسارت می خواهد و باید مدیری باشد که هم 

این کار را بلد باشد و هم جسارت کند.
درب�اره اختیارات که بی�ان کردید، خیلی از  �

دوستان شما و کس�انی که از جناح های مختلف 
از ابتدای انقلاب تاکنون ب�ا آنها کار کرده اید، در 
همین برنامه بیان می کردند ش�ورای هماهنگی 
اقتص�ادی که به دس�تور حضرت آقا به ریاس�ت 
اختیارات�ی  رئیس جمه�وری تش�کیل ش�د، 
را ب�ه رئیس جمه�وری داد ک�ه در کل دوران 

ریاست جمهوری سابقه نداشته است.
البته روس��ای سه قوه در این شورا هستند، اما رئیس 
این ش��ورا آقای رئیس جمهوری هس��تند، یعنی قانون 
این اختیار را می دهد ک��ه رئیس جمهوری برنامه ای را 
طراحی کند و اعضا نیز اکثراً وزرا هستند. از این فرصت و 

اختیارات هم تا جای ممکن استفاده کرده اند.
یعنی به لحاظ دس�ت باز بودن این اختیارات  �

داده شده است؟
آنچ��ه من بیان می کنم غیر از این اس��ت. این همانی 
اس��ت که باید انس��جام تصمیم گیری باش��د و آقا هم 
فرمودند با هم بنش��ینید.  خدای ناکرده اینطور نباشد 
ک��ه دولت یک چی��ز بگوید و مجلس چی��ز دیگری.  از 
ای��ن جهات اگ��ر این تعامل بین دول��ت و مجلس نبود 
کش��ور وضع بدتری داشت. حالا هم امیدوارم با انسجام 
و همراهی بیش��تر این کار را انجام دهن��د. مثلا درباره 
خودرو که من بررس��ی کردم، گفته شد اگر نرخ را ثابت 
نگه دارید مش��کل ایجاد می ش��ود، اجازه دادند وزارت 
صنعت،معدن و تجارت در حاش��یه ب��ازار اندک اندک 
قیمت ها را منطقی کند. وزارت صنعت،معدن وتجارت 
از این اختیار استفاده نکرد و این یک مورد را یقین دارم 
که تصویب کردند، اما عمل نش��د تا به قرعه کشی فعلی 

رسید که وضع خوبی نیست.
بالاخ�ره بالای س�ر این وزیر، بای�د معاون و  �

رئیس جمهوری موارد ابلاغی را پیگیری کنند.
من که مسئول نیستم.

آقای نعمت زاده ای ک�ه در زمان دولت آقای  �
احمدی نژاد هم در دولت اول کمک کردید.

حالا ما که نوکر این و آن نیستیم.
یک��ی از ایرادات در همان دوره ای��ن بود که چرا باید 
مدیران رأس کش��ور و وزرا عوض ش��وند. دلیلی ندارد 
اینقدر بی ثباتی مدیریتی داش��ته باشیم اما الان دولت 
به جایی رس��یده ک��ه با یک تغییر یا اس��تیضاح دیگر، 
کل کابینه باید رای بگی��رد. انتخاب خوب که می توان 
کرد. انتخاب خوب به نظر من ش��اه بیت قضیه است. اگر 
در پتروش��یمی موفق بودم یکی از دلایلش اس��تمرار 
مدیریت بود. من ۸ سال و اندی در آنجا بودم تا وزیر وقت 
آق��ای وزیری هامانه در دولت آق��ای احمدی نژاد گفت 
باید بیایید، وضع سوخت بد است، وضع پالایشگاه ها بد 
است و فرمایش ایشان زنده است که گفتند همان کاری 
که در پتروشیمی کردید و توسعه دادید در پالایشگاه ها 

هم همین کار را انجام دهید.
خیلی ها معتقدند مشکلاتی که با آنها مواجه  �

هس�تیم بیش از اینکه به تحریم ها مرتبط باشد، 
ب�ه روش مدیریت�ی ما مرتبط اس�ت. نظر ش�ما 

چیست؟
قطعا پایه اش تحریم است. وقتی تحریم وجود دارد، 
یعنی ش��رایط غیرعادی است. در این شرایط مدیریتی 
نیاز اس��ت که بتواند در شرایط غیرعادی مدیریت کند. 
خدای ناکرده اگر این مدیریت اعمال نش��ود، بخشی از 
مشکلات به داخل برمی گردد. اگر یک روز خلق الساعه 
می گویم ارز ۴2۰۰ تومان اس��ت، اشتباه است. من این 

مطلب را برای آقای رئیس جمهوری نوشتم.
در سال 139۶؟ �

اردیبهش��ت ۱3۹۷ ب��ود. ت��ا آخر س��ال ۱3۹۶ هم 
خوب بود. ی��ک ارز دولتی و یک ارز آزاد داش��تیم. من 
پای تلویزیون بودم که این را ش��نیدم و باور کنید بر سر 
خودم زدم و گفتم این باعث می ش��ود ارز گران ش��ود، 
باعث می شود بروکراسی ایجاد شود. فکر کردند ترامپ 
چوب را برداش��ته بر سر ما بزند، پس ما زودتر به مقابله 
آن برویم. من به 3-2 تا از وزرا که در کابینه بودند گفتم 

مگر خواب بودید؟
درباره فروش س��که؛ در ش��ورای پول و اعتبار بودیم، 
آقای سیف زنده است و بپرسید، چند بار خواستند این 
کار را انج��ام دهند و من ب��ه دلایل مختلف اثبات کردم 

این کار  صلاح نیست.
قبل از اینکه این کار انجام شود؟ �

بله. من آن زمان وزیر بودم.
در دولت یازدهم؟ �

بل��ه. علت هم دودوتا چهارتاس��ت. نمی خواهم علیه 
کس��ی حرف بزنم، باید کارشناس��ی کار ک��رد. با میل 
ش��خصی و نظر این و آن فایده ندارد. یک عده امروز به 
جان دول��ت افتادند تا دولت را تخریب کنند. اگر دولت 
را تخریب کنیم چیزی گیر مملکت می آید؟ نخیر. باید 
کمک باش��یم و خ��أ همدیگر را پر کنی��م. زمان آقای 
احمدی نژاد، حالا با ش��خص کار ندارم، تصمیم گرفتند 
که ارز را تک نرخی کنند و نرخ آن هزار و 2۰۰و خرده ای 

تومان باش��د، این در حالی بود ک��ه نرخ ارز در بازار هزار 
و ۸۰۰-۷۰۰ تومان ب��ود. آن زمان آقای بهمنی رئیس 
کل بانک مرکزی بود. پیش ایش��ان رفتم و گفتم ش��ما 
در بان��ک ملی بودید و تجرب��ه دارید، چرا این تصمیم را 
گرفتید؟ مگر می ش��ود هزار و ۸۰۰-۷۰۰ تومان را هزار 
و 2۰۰ تومان کرد؟ اگ��ر می گفتید هزار و ۸۰۰ تومان، 
می گفتم اش��کالی ندارد و ای��ن را به آن وصل می کنید. 
ایش��ان فرمودن��د بزرگ تره��ا تصمی��م گرفتند! خب 
تصمی��م غلطی بود. این بار هم همین طور بود. آن زمان 
گفتن��د ارز هزار و 2۵۰ تومان ش��ود اما با ارز آزاد کاری 
نداش��تند. این بار گفتند ارز آزاد هم انگار قاچاق است و 

کسی حق ندارد! این بدتر است!
مثل این است که دو ماشین می روند و هر کدام ۱۰تن 
بار دارند. شما یکباره سوت می زنید و می ایستند، ۱۰تن 
بار یکی را روی ماشین دومی می گذارید. بار آن ماشین 
2۰ تن می ش��ود و جلوتر می رود و پنچر می ش��ود. این 
یکی هم بیکار می ش��ود؛ چ��کار کند؟ برود ب��ازار ارز، 

مسکن، اجاره؟
اینها ترس��یدند و از ترس اینکه فردا مش��کلی پیش 
نیاید، تصمیمی گرفتند. اعتقاد مدیریتی من این است 
که وقتی بحران و مش��کل دارید، باید کمترین تلاطم را 
ایج��اد کنید، کمترین اقدام برای م��وج جدید را انجام 

دهید.
وضعی�ت بازار خودرو در این ش�رایط چطور  �

است؟ الان پراید 90-۸0 میلیون است.
الان شما بگویید رسمیت پیدا می کند.

روش�ی که الان در پیش گرفته اند، درس�ت  �
است؟

ببینید، م��ا الان در یک چال��ه افتاده ایم. یک زمانی 
بیرون چاله هس��تید و باید عقل را بکار بگیرید تا داخل 
چاله نیفتید. اگر داخل چاله افتادید دست و پا می زنید 
و بدتر س��نگ هم س��ر ش��ما می ریزد.  در آن وضع باید 
بررسی کرد که چکار کنیم. اگر بگوییم بهشت می کنیم 
شدنی نیست اما اگر عقل ها و تجارب را روی هم بگذاریم 
به تدری��ج می توانی��م از این چاله بی��رون بیاییم. اینکه 
قرعه کش��ی کنیم و ماشین بفروش��یم جدا حد اعلای 
چاله است. چطور پله پله بالا برویم؟ خیلی سخت است 
و باید عقل ها را روی هم بگذاریم. هیچ کسی نمی تواند 

بگوید این راه بهترین است.
من کارت هوشمند سوخت را در وزارت نفت درست 
کردم و هنوز هم برقرار اس��ت. م��ن نه خودم این کاره و 
»آی تی من« )ITMan( بودم و نه در شرکت پالایش 
نفت »آی تی من« )ITMan(داش��تیم. ممکن است 
در گوش��ه و کناری کسانی بودند و تحصیلاتی داشتند 
ام��ا اداره و واح��دی نداش��تیم ولی باور کنی��د از همه 
دانش��گاه ها، مشاوران، پیمانکاران حتی افراد ایرانی که 
خارج از کش��ور بودند، دعوت کردم و عقل ها را روی هم 

گذاشتیم و این شد. 
تا امروز هم کسی نگفت من این کارت را جعل کردم. 
برای اینک��ه ۷ لایه حفاظتی ب��رای آن تعریف کردیم. 
بررسی کردیم و دیدیم نمی توانیم، 2 هزار و ۵۰۰ دیپلم 
و فوق دیپلم آی تی اس��تخدام کردی��م و آموزش دادیم 
ت��ا ظرف ۱۵-۱۰ روز در هر پمپ بنزین بالای س��ر این 
سیستم بایس��تند، چون پمپ بنزینی ها می گفتند ما 
بلد نیس��تیم و سیس��تم خراب اس��ت. گفتم یک سال 
حقوق این افراد را من می پردازم اما کنار ش��ما باش��ند. 
یک��ی دو خلاف در این زمینه مطرح کردند؛ گفتند این 
کامپیوتر پیش��رفته روز است، چرا مناقصه نگذاشتید، 
بودجه ات دولتی بود و قانون محاس��بات می گوید باید 
مناقص��ه برگزار می ش��د. من گفتم این ط��رح را در دو 
کش��ور چرخاندم و وارد ایران کردم و قص علی هذا! چرا 
پول طرف را قبل از مصوبه هیات مدیره پرداخت کردید. 
ما التماس کردیم که طرف برود و این سیس��تم وس��ط 
بیابان راه بیفتد. من دیزل ژنراتور خریدم و خیلی جاها به 
شبکه وصل نبودند. با پول خودم دیزل ژنراتور خریدم و 
در پمپ بنزین گذاشتم تا سیستم کار کند. گفتم دو سه 
س��اله قسطی پول را بازگردانید؛ خب این کار غیرعادی 
نب��ود.  فکر می کردند پس��رخاله من اس��ت که کمک 
می کنم؛  نه. در خیلی از جاها مخابرات نتوانست کمک 
کند که س��یم و خط دیتا بگیریم؛ به ویژه اس��تان های 
شمالی سیم ها از راه جنگل عبور می کرد و نویز داشت. 
ما این دیتاها را باید بگیریم که سیستم آنلاین کار کند.

م��ن 3۰۰ دیش ماهواره خریدم و 2۰ نیس��ان اجاره 
کردم تا این دیش ها را در جایگاه های وسط بیابان سوار 
کنند تا بتوانیم دیتا بگیریم. می گفتند در مناقصه نرفته 
که این کار را کردید. من مسئولیت پذیرفتم و گفتم من 
کردم و زندان دارد حاضر هس��تم بروم. یک جایی نشد 
کس��ی بنزین بزند و بگوید با کارت س��وخت نمی شود 

بنزین زد و پمپ بنزین کار نمی کند.
این همه زحمت انجام ش�د؛ پ�س چرا آقای  �

زنگن�ه این کارت ها را کنار گذاش�ت ک�ه دوباره 
احیا شود؟

این را باید از ایشان بپرسید.
رفیق ایشان و الان هم مشاورشان هستید. �

من مش��اور س��اخت داخل هس��تم. به نظر من 
اشتباه کرد.

گروه معدن: مشاور این روزهای وزیرنفت خدمات ارزنده ای در پرونده کاری خود 
دارد، محمد رض��ا نعمت زاده ن��ه تنها به عنوان یک کارآفرین خوش درخش��ید بلکه 
پس از انقلاب هم در کس��وت وزیر در بیش��تر دوره ها حضور داشت و تمامی انتقادها 
و مخالفت ه��ا را ب��ه جان خرید تا جراحت های اقتصادی را م��داوا کند.  بخش اعظم 

فعالیت های ایش��ان در حوزه صنعت و پتروشیمی است به طوری که رئیس جمهوری 
وی را پدر صنعت پتروش��یمی نامید. وی در گفت وگویی با برنامه تلویزیونی دستخط 
به تشریح مسائل مختلف نظیر اوضاع مالی خود، عواقب تصمیمات خلق الساعه، سند 
چشم انداز 2۰ ساله و تاثیر تحریم ها بر اقتصاد کشور پرداخت که در ادامه می خوانید.

اغلب کالا هایمان با اسامی دیگر از کشور صادرمی شود 
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»آیین بزرگداشت روز خبرنگار« و قدردانی از اصحاب رسانه 
شهرس��تان نیش��ابور به میزبانی »مجتمع فولاد خراسان« و با 
رعایت دس��توالعمل های بهداش��تی و فاصله گذاری اجتماعی 

برگزار شد.
به گ��زارش روابط عمومی فولاد خراس��ان، در مراس��م روز 
خبرنگار که در محل س��الن اجتماعات فولاد خراس��ان برگزار 
شد، معاون استاندار و فرماندار ویژه نیشابور، امام جمعه، رئیس 
اداره فرهنگ و ارش��اد اسلامی شهرس��تان و کسری غفوری، 

مدیرعامل »مجتمع فولاد خراسان« حضور داشتند.
حجت الاس��لام یعقوبی، امام جمعه نیشابور درسخنانی در 
جم��ع خبرنگاران، با اش��اره به تقارن روز خبرنگار امس��ال با 
ای��ام »غدیر« بیان کرد: امیرالمومنین نباء عظیم و خبر بزرگ 

پیامبر به امت بود.
حجت الاسلام یعقوبی افزود: ویژگی مهم برای احراز عنوان 
خبرن��گار م��ورد اعتماد جامعه، عدالت او و خارج نش��دنش از 

مسیر سلامت و اعتدال است.
وی تصریح کرد: خبرنگاری از شئون انبیاء است؛ چرا که نبی 

به معنای آورنده خبر است و انبیاء آورنده خبر از غیب هستند 
و ش��ما خبرنگاران، گزارش��گران عالم ظاهر هستید. اما لازمه 
انجام رسالت خبری در هر 2 گروه، صداقت و امانتداری است.

امام جمعه نیشابور در این مراسم خبرنگار را فردی بشارت 
دهن��ده و هش��دار دهنده عنوان ک��رد و توانایی یک خبرنگار 
را خب��ر رس��انی آگاهانه و ایمن ک��ردن جامعه پیرامونی خود 

دانست.

یعقوب��ی، بخ��ش عم��ده ای از امنیت یک جامع��ه را پیامد 
اطلاع رس��انی صادقانه دانست و افزود: ترسیم وضعیت موجود 
و نظارت بر عملکرد مسئولان و مطالبه گری و همچنین انتشار 

عملکرد آنان از وظایف خبرنگاران است.
مدیرعامل مجتمع فولاد خراسان هم در این مراسم با بیان 
ای��ن که خبرنگاران دیدبانان و مبش��ران آگاهی و ثبت کننده 
تاری��خ هس��تند افزود: قرن ه��ای پیش گوتنبرگ ب��ا اختراع 
دس��تگاه چاپ ش��اید متصور نبود که روزی در بس��تر فضای 

مجازی اخبار در لحظه در جهان منتشرگردد.
کسری غفوری، مدیرعامل فولاد خراسان هم در این مراسم 
اف��زود: بنگاه های صنعتی و رس��انه ها در کن��ار هم به صورت 
مکم��ل در ارائه اطلاعات دقیق ب��ه جامعه نقش ایفا می کنند 
و انتظار ما این اس��ت که در انتش��ار اخبار صادقانه و حرفه ای 

عمل کنیم.
غفوری یکی از نیازهای واقعی جامعه امروز ما انتشار اخباری 

است که امید و نشاط واقعی را در جامعه تقویت کند.
وی ب��ا بیان اینکه گردهمایی ام��روز خبرنگاران، خود یک 

رویداد خبری اس��ت، اظهار امیدواری کرد که این نشست ها، 
»پیش خبر« تعامل منطقی و رابطه نزدیک تر و فولاد خراسان 
با رس��انه ها در قالب تفاهمی عاطفی، حرفه ای و عقلانی میان 

صنعت و رسانه ها باشد.
مدیرعامل فولاد خراس��ان در این نشست از اصحاب رسانه 
حاضر در مراس��م خواست که در راستای پیشبرد اهداف نظام 
جمهوری اس��لامی فارغ از هر گونه جناح بندی و حزب گرایی 
دس��تاوردها و موفقی��ت های��ی را که در ای��ن صنعت حاصل 
می ش��ود منتش��ر کند. وی با اعلام حمایت از پیش��برد امور 
رس��انه ها در شهرستان، رس��انه ها را همکاران فولاد خراسان 
دانس��ت که هدف مشترک هر 2 مجموعه اعتلای نام نیشابور 

و رونق و شکوفایی و توسعه منطقه است.
گفتنی اس��ت اج��رای ح��رکات ورزش باس��تانی همراه با 
منقبت خوانی و ذکر ثنای مولی الموحدین علی)ع( و ایام غدیر 
و نی��ز اه��دای لوح، پخش کلیپ وی��ژه مصاحبه با خبرنگاران 
وهدیه به رسم یادبود با هدف سپاس از تلاش های خبرنگاران 

شهرستان از دیگر بخش های مراسم بود.

مدیرعامل فولاد خراسان در آیین تجلیل از خبرنگاران نیشابورخواستار شد: 

 تفاهم منطقی و تعامل حرفه ای میان صنعت و رسانه
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 مع

گار
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 از همین رو »روزگار  معدن« 
گفت وگوی��ی با س��یدعلی 
بهشتی، عضو هیات مدیره و 
مع��اون بازرگانی ش��رکت 
ایرالکو ترتیب داده  است که 

در ادامه  می خوانید: 
اعم�ال تحریم ها چه تاثی�ری بر صنایع  �

آلومنیومی ایران گذاشته است؟
آلومینیوم ایران از اردیبهش��ت ۹۷ در فهرست 
موارد تحریمی علی��ه ایران قرار گرفت. متعاقبا در 
تحریم های بعد نیز ش��رکت ایرالکو نیز در لیس��ت 
تحریم ها قرار گرفت. درحال حاضر هیچ ش��رکت 
تولیدی مطرح در دنیا به صورت مستقیم با ایرالکو 
عملی��ات خرید و یا فروش انج��ام نمی دهد به این 
ص��ورت که چنانچ��ه محصولی خری��داری کنیم 
نمی توان مستقیم به حس��اب آنها وجه مواد اولیه 
واریز کنند و در این شرایط ما برای انجام خرید و یا 
فروش از طریق واسطه ها اقدام می کنیم که همین 
امر س��بب می ش��ود تا هزینه ها افزای��ش یابد. در 
صورتی که قصد انجام فروش محصولات را داشته 
باش��یم به دلیل اینکه کالا باید از مبدا ایران ارسال 
ش��ده و اس��ناد تغییر پیدا کند انجام آن مس��تلزم 
هزینه است و بسیاری از شرکت ها این کار را انجام 
نمی دهن��د و باید کالای خ��ود را با نرخ پایین تری 

نسبت به رقبا عرضه کنیم.
ایرالکو چه راهکارهایی برای برون رفت  �

از شرایط تحریمی ایجاد کرده است؟
 ایرالک��و راهکارهای��ی را ب��ه منظ��ور غلب��ه بر 
مش��کلات موج��ود ایجاد ک��رد که یک��ی از این 
اقدامات ورود ش��رکت های زیاد به عرصه خرید و 
فروش اس��ت که همین امر س��بب شده تا با وجود 
افزایش ش��دت تحریم ها با ایج��اد فضای رقابتی 
هزینه ه��ا را کاه��ش دهی��م به همی��ن منظور با 
برگ��زاری مناقصات و مزایده ها بین ش��رکت های 
تایید صلاحیت ش��ده در عرص��ه فروش، رقم های 
بالات��ری به م��ا پیش��نهاد می دهن��د و همچنین 
خریدی که انجام می ش��ود با پیشنهاد قیمت های 
پایین ت��ر خریداری صورت می گیرد که همین امر 
سبب ش��ده تا از هزینه های تحریمی کاسته شود. 
در ش��رایط تحریمی مهم ترین عامل شناس��ایی 
ش��رکت هایی که عملیات خرید و فروش را انجام 
می دهند از طریق انتقال ارز است به همین منظور 
ایرالکو به عنوان نخستین شرکت در ایران سیستم 
تهات��ری اقدام ک��ه خرید مواد اولی��ه بدون انتقال 
ارز کرد و در این بخش ب��ه دلیل اینکه جابه جایی 
پول و امکان رصد آن وجود ندارد تمایل شرکت ها 
برای فعالیت در این حوزه بیشتر شده است و مواد 
اصل��ی مانند  آلومینا را بدون کوچک ترین وقفه ای 
تا کنون خریداری می کنیم که البته لازم است در 
این خص��وص از زحمات مدیریت و کارشناس��ان 

محترم ایمیدرو و بانک مرکزی در خصوص تحقق 
این مهم تشکر کرد.

چ�را تمامی آلومینای مورد نیاز خود را از  �
داخل کشور تامین نمی کنید؟

میزان تولیدات داخل کشور کفاف مواد اولیه ما 
برای س��اخت آلومینیوم را نمی دهد و ما تنها یک 
شش��م از نیاز خود به آلومین��ا را از جاجرم دریافت 
می کنی��م و ای��ن دلای��ل مختلف��ی دارد ازجمله 
اینکه آلومینای جاجرم ب��ه جمع تولیدکنندگان 
آلومینیوم پیوس��ته اس��ت و ش��رکت آلومینیوم 
جنوب )س��الکو( نی��ز به تازگی راه اندازی ش��ده و 
ش��رکت های دیگری همچون المهدی نیز همانند 
گذش��ته به مواد اولیه نیازمند هستند و از مجموع 
2۳۰ هزار تنی تولی��د آلومینای جاجرم، تنها یک 
چه��ارم از تولی��دات آن ب��ه عنوان م��واد اولیه به 

مصرف ایرالکو می رسد. 
نظر ش�ما در ارتباط با تامین مواد اولیه از  �

خارج از کشور و گینه چیست؟
کش��ور گینه یک��ی از منابع غنی بوکس��یت در 
جهان به ش��مار می رود و در کش��ور ما نیز به دلیل 
برخی نظرات مخالف و موافقی که از گذشته وجود 
داشت امکان اس��تفاده از منابع این کشور صورت 
نگرفت و ما را نسبت به رقبای خارجی عقب راند و 
اگر تاکن��ون کاری در این زمینه صورت می گرفت 
در تامین نیاز داخل به مواد اولیه مشکلی نداشتیم 
ضمن اینکه بس��یاری از ش��رکت های خارجی در 
گینه حضور یافت��ه و به همین منظور نیز کارخانه 

توسعه آلومینا احداث کردند. 
به نظر ش�ما می توان اکتش�افات جدید  �

در کش�ور به منظ�ور تامین م�واد اولیه امید 
داشت؟ 

بل��ه، درحال حاضر بهره برداری از معدن تاش به 
ذخایر کشور افزود برخی فعالیت های اکتشافی در 
اس��تان های چهارمحال و بختیاری و کهیکیلویه و 
بویراحمد جای امیدواری دارد ضمن اینکه به نظر 
م��ن ما پهنه ه��ای خوبی در کش��ور داریم. ممکن 
است در محاسبات یک پروژه اکتشافی سودآوری 
آن جای تردید داش��ته باشد اما تجربیات در داخل 
کشور نش��ان می دهد در صورتی که پروژه درست 

و اصولی به مرحله اجرا برس��د سودآور خواهد بود. 
ضمن اینکه اگر ما بتوانی��م مواد اولیه مورد نیاز را 
از داخل کش��ور تامین کنیم می توانیم محصولی با 
ارزش بالاتر تولید کنی��م که برای ما ارزش آفرین 
خواهد بود. با توجه به قرارگیری ایران درش��رایط 
تحری��م و افزای��ش هزینه ها تولید م��واد اولیه در 

کشور برای ما مقرون به صرفه خواهد بود. 
برنام�ه ایرالک�و برای افزای�ش تولیدات  �

خود در امسال چیست؟ 
در ش��رکت ایرالکو بخش��ی از خط ۵ راه اندازی 
ش��ده اس��ت و برای راه اندازی بخش دیگری از آن 
نیازمند آن هس��تیم تا از طرف برق استان دیماند 
دریاف��ت کنیم که در ص��ورت انجام آن به ظرفیت 
۱۹۰ هزار تنی تا پایان امس��ال خواهیم رس��ید. با 
توج��ه به این که ایرالکو تولی��د آلیاژی نیز دارد در 
ص��ورت که بتوانی��م در برنامه خری��د خود قراضه 
و آفگری��د نیز جذب کنیم تولی��دات آلیاژی ما نیز 
افزای��ش می یاب��د. پیش بینی ما این اس��ت که با 
تحقق این دو طرح تولیدات این ش��رکت به 2۰۰ 

هزار تن دیگر افزایش خواهد داشت.
می�زان تولی�دات ایرالکو در س�ه ماهه  �

نخست سال 99 افزایش داشته است؟ 
در س��ه ماهه ابتدایی امس��ال تولی��دات ایرالکو 
ب��ه دلیل راه اندازی تع��دادی از پاتیل ها و افزایش 
ظرفیت ه��ا و به می��زان تولی��دات آلومینیوم این 

شرکت افزوده شد.
اهمی�ت آلومینیوم فلورای�د برای تولید  �

آلومینیوم چیس�ت و تامین نی�از آن چگونه 
صورت می گیرد؟

آلومینی��وم فلورای��د ی��ک ماده اساس��ی برای 
تولید آلومینیوم به ش��مار می رود و در آزادسازی 
اکس��ید آلومینیوم در سیستم احیا کمک می کند 
و در صورت��ی که این ماده کمکی نباش��د در تولید 
آلومینیوم خالص دچار وقفه خواهیم ش��د. میزان 
مصرف ما در آلومینیوم فلوراید در سال ۷ هزار تن 
اس��ت که عمده نیاز ما از کشورهایی مانند چین و 
هند تامین می ش��ود. با توجه ب��ه اینکه ماده اولیه 
آلومینیوم فلوراید در کش��ور به وفور وجود دارد در 
اواخر س��ال ۹۷ و اوایل سال ۹۸ طی مذاکراتی که 

با ایمیدرو و یک ش��رکت چین��ی و ایتالیایی انجام 
ش��د که هم اکنون نیز مطالعات اولیه آن در دست 
اقدام اس��ت. بر طبق این تفاهم  قرار شد تا با تولید 
مقادیر زیادی از آلومینیوم فلوراید در داخل کشور 
نیاز ش��رکت های آلومینیومی به این ماده اولیه را 
برطرف ش��ود. ع��لاه بر این ش��رکت ایرالکو نیز به 
منظور تولید اش��ل کوچک��ی از آلومینیوم فلوراید 
ب��ا تعدادی از ش��رکت های دانش بنیان مذاکراتی 
انج��ام داده و ای��ن ش��رکت ها نیز اع��لام آمادگی 
کرده اند که دانش فنی و س��از و کار تولید آن را در 
اختیار دارند و می توانند آن را تس��ت و پیاده سازی 
کنند که امیدواریم تا پایان س��ال بتوانیم ش��اهد 
بهره ب��رداری از آلومینی��وم فلورای��د ایرالک��و نیز 

باشیم. 
آیا راه اندازی سالکو می تواند ما را به افق  �

1404 و تولی�د 1.۵ میلی�ون تن�ی آلومینیوم 
برساند؟ 

برای رسیدن به افق ۱۴۰۴ و تولید ۱.۵ میلیون 
تنی آلومینیوم باید میزان تولید شرکت ها را مورد 
بررسی قرار دهیم. درحال حاضر سالکو با ظرفیت 
۳۰۰ هزار تن در س��ال، آلومینای ایران )جاجرم( 
ب��ا ۴۰ هزار تن، المهدی و هرمزال با ظرفیت 2۵۰ 
هزار تن و ایرالکو با ظرفیت ۱۸۰ هزار تن در س��ال 
در حال فعالیت هس��تند که این میزان در مجموع 
ب��ه ۷۸۰ هزار تن می رس��د و رس��یدن به ظرفیت 
م��د نظر در اف��ق ۱۴۰۴ با این حج��م از تولیدات 
حال حاضر جای تامل دارد. ضمن اینکه راه اندازی 
۳۰۰ هزار تن س��الکو نیز مرحله به مرحله در حال 
افزایش تولید اس��ت. به نظر م��ن نیاز داخلی ما به 
آلومینی��وم، با همین حجم از تولی��دات داخلی با 
توج��ه به مازاد تولید در کش��ور تامین می ش��ود. 
به منظور افزودن ظرفیت ه��ای جدید باید بخش 
ص��ادرات را نیز فعال کرد ضمن اینکه میزان صرفه 
اقتص��ادی برای کش��ور نیز باید م��ورد توجه قرار 
گیرد. در ش��رایط فعلی قیمت ه��ای فروش ما در 
خرید و فروش جهانی نیس��ت و باید این پرسش را 
مط��رح کرد که آیا انرژی ارزان ما می تواند اختلاف 
قیمت جهانی را جبران کند و به سودآوری برسیم 
ک��ه به نظر من ب��ا توجه به ان��رژی ارزان قیمت در 
کش��ور تولید آلومینیوم مقرون  ب��ه صرفه خواهد 

بود. 
مهم ترین موانع سرمایه گذاری در بخش  �

آلومینیوم را چه می دانید؟
سیاس��ت گذاری های دول��ت در بح��ث م��واد 
اولی��ه هن��وز جایگاه خود را پیدا نکرده اس��ت و به 
همی��ن منظور در ابتدای ورود س��رمایه گذاران به 
ای��ن بخش با چالش م��واد اولیه مواج��ه خواهند 
بود. لذا سیاس��ت  گذاری دولت باید بر این اس��اس 
باش��د که م��واد اولی��ه آلومینیوم به چ��ه صورتی 
در اختی��ار ش��رکت ها ق��رار خواهد گرف��ت و در 

صورت��ی که س��از و کار آن تعیین ش��ود، با توجه 
به نرخ انرژی در صنع��ت آلومینیوم و بازدهی آن، 
بسیاری از سرمایه گذاران خواهان سرمایه گذاری 
و اشتغال زایی در این بخش خواهند بود. چرا که با 
نرخ پایین  انرژی برق، می توان محصول تولید شده 

آلومینیوم را با نرخ بالاتری به فروش رساند.
تامین ان�د م�ورد نی�از ایرالک�و چگونه  �

صورت می گیرد؟ 
ش��رکت ایرالکو در حال س��اخت یک کارخانه 
تولید ان��د در اطراف اراک، ش��هرصنعتی خیرآباد 
اس��ت تا با اح��داث آن  اند مورد نیاز خ��ود را تولید 
کن��د. درحال حاضر ۵۰ درصد  اند مورد اس��تفاده 
خ��ط قدیم از س��وی ایرالک��و تولید می ش��ود اما 
برای خط جدید نیازمند آندهای جدید هس��تیم. 
درحال حاض��ر ۵۰ درصد از نیاز اند م��ا از خارج از 
کش��ور تامی��ن می ش��ود. امیدواریم ب��ا توجه به 
اختصاص بودجه حاصل از س��ودآوری شرکت در 
س��ال های ۹۶ تا ۹۸ اختصاص بخشی از آن به این 
طرح ش��اهد راه اندازی هرچه س��ریع تر آن باشیم 
چرا که به نظر من تاثیر خوبی در س��ودآوری آینده 

ما خواهد داشت. 
بزرگ ترین چالش ایرالکو درحال حاضر  �

چیست؟ 
با توج��ه ب��ه تأمی��ن ۸۰ درصدی م��واد اولیه 
صنایع آلومینیوم از خارج از کش��ور، شرکت های 
آلومینیوم��ی ش��دیدا ب��ه ارز نیاز دارند. امس��ال 
نی��ز از طرف دولت تأکید ش��ده که ش��رکت های 
آلومینیوم��ی بای��د بخش��ی از ارز موردنی��از را 
خودش��ان تأمی��ن کنن��د و مفهوم آن این اس��ت 
که ما باید ش��مش بیش��تری ص��ادر کنیم که این 
امر تبعات ناخوش��ایندی بر ب��ازار داخلی خواهد 
گذاش��ت و ممکن اس��ت صنایع پایین دستی را با 
چالشی جدی روبه رو کند چراکه این امر می تواند 
نرخ کالاهای صنایع پایین دستی را نیز دستخوش 

تغییرات کند.
ایرالکو سال گذشته و از طریق تهاتر ارز موردنیاز 
خ��ود را تأمین کرد و ۱۵۳ ه��زار تن از محصولات 
آلومینی��وم را در ب��ازار داخلی به فروش رس��اند و 
2۰ ه��زار تن دیگر را به خارج از کش��ور صادر کرد 
و صنایع پایین دس��تی نیز توانستند از محصولات 
ما استفاده کنند. بنابراین کاهش صادرات شمش 
آلومینیوم و تبدیل آن به محصولی باارزش تر برای 

کشور بهتر خواهد بود.
 صنای��ع آلومینیوم با صنای��ع دیگری همچون 
ف��ولاد، مس و پتروش��یمی متفاوت اس��ت و این 
صنای��ع ارزبر بوده و نیاز اس��ت تا م��واد اولیه را از 
خارج از کش��ور وارد کنیم بنابراین نیاز اس��ت تا با 
کمک دولت و س��ازمان هایی ک��ه می توانند ارز در 
اختی��ار ما قرار دهند بتوانی��م در جهت حفظ بازار 

حرکت کنیم. 

نیاز اورژانسی آلومینیوم به ارز
چالش های صنعت آلومینیوم  زیر ذره بین »روزگار معدن« 

برای رش��د به��ره وری باید بتوانیم ب��ا کمترین 
امکانات، س��رمایه، توان و انرژی، بیشترین بازدهی 
را کسب کرده و کمترین آسیب را به منابع موجود 
برس��انیم. برای گام برداشتن به این سمت به طور 
مثال باید باطله برداری را به ش��دت کاهش داده تا 
بتوانیم دستاوردهای ماده معدنی را افزایش دهیم.
یکی از الزامات رش��د بهره وری توانمندی نیروی 
انسانی اس��ت که مجموعه های معدنی برای رشد 
آن باید اقدامات��ی انجام دهند. به طور قطع نیروی 
انسانی از نظر تصمیم گیری یکی از تاثیرگذارترین 
ش��اخص های بهره وری را در خود جای داده است. 
طراحی روش های اس��تخراج و اس��تفاده از منابع 
معدنی ازس��وی نیروی انس��انی خب��ره و توانمند 
انجام می شود. در حوزه سخت افزار نیز ماشین آلات 
معدنی و فناوری روز به نیروی انسانی ماهر وابسته 

هستند.
در ای��ن بین اهمیت و نقش نیروی انس��انی در 
معادن کوچک بس��یار کلیدی است. اغلب معادن 
در کش��ور م��ا کوچک مقیاس هس��تند، به همین 
دلیل بازدهی و بهره وری نیروی انس��انی در معادن 
کوچک مقیاس بسیار تاثیرگذار خواهد بود. از آنجا 
که فعالیت در این نوع معادن بس��یار دش��وارتر از 
مع��ادن بزرگ مقیاس اس��ت، مع��ادن کوچک به 
نیروی انس��انی مناس��ب با مهارت بیش��تری نیاز 
دارند. با اینکه در معادن بزرگ تا حدودی می توان 
خطای انس��انی را پوش��ش داد، در معادن کوچک 
نقش نیروی انسانی بسیار پررنگ است و اگر مورد 
توجه قرار نگیرد باعث می ش��ود بازدهی به سرعت 

کاهش پیدا کند.
درب��اره اینکه چ��ه اقدامات��ی باید برای رش��د 
به��ره وری در بخ��ش مع��دن انج��ام داد، می توان 
گف��ت وزارت صنع��ت، معدن و تجارت، س��ازمان 
مع��دن  نظ��ام مهندس��ی  و س��ازمان  ایمی��درو 
در قال��ب تفاهمنام��ه ای ک��ه ح��دود ۴ س��ال از 
 انعق��اد آن می گذرد ب��ر موضوع آم��وزش تمرکز 

کرده اند. 
همانطور که مشخص است برای ارتقای بهره وری 
نیروی انسانی در حوزه معدن باید آموزش درست 
و مناسب در دس��تورکار قرار گیرد. این دوره ها را 
س��ازمان های نظام مهندسی معدن استان ها در دو 
سطح مهندسی و کارگری به طور رایگان در سطح 

کشور برگزار می کنند.

سیمانی ها از افزایش 
نرخ ها سیر آب نشدند

نکت��ه ای قابل توجه درافزایش قیمت به چش��م 
می خورد که بسیار کم اتفاق افتاده و برای صنعت 
سیمان باید حداقل ۳۵ تا ۴۰ درصد افزایش قیمت 

تعیین می شد.
دس��تور  وزارتخان��ه،  موض��وع  جدیدتری��ن 
رئیس جمه��وری در بخش کاه��ش قیمت فولاد و 
س��یمان و خ��روج این 2 محص��ول از بورس برای 
پروژه ه��ای مس��کن حمایتی با قیم��ت ثابت و بر 
مبنای قیمت س��ال گذش��ته با 2۰ درصد افزایش 

است.
در همی��ن زمین��ه، علی محمد بد، کارش��ناس 
صنعت س��یمان ب��ه بورس نیوز گفت: س��یمان از 
گذش��ته س��همی در بازاری همچون ب��ورس کالا 
نداش��ته و ن��وع نرخ گذاری ه��ا از س��وی نهادهای 
بالادستی ابلاغ می شد و کماکان در قیمت تعیین 
ش��ده برای ای��ن صنعت نیز تغییری ایجاد نش��ده 

است.
این کارشناس تصریح کرد: توزیع سیمان مانند 
گذشته در دست شرکت ها قرار دارد، البته نکته ای 
قاب��ل توج��ه درب��اره »افزایش قیمت« به چش��م 
می خورد که بسیار کم اتفاق افتاده و برای صنعت 
سیمان باید حداقل ۳۵ تا ۴۰ درصد افزایش قیمت 

تعیین می شد.

یادداشت

خبر

مهدی حمیدی  
عضو شورای مرکزی نظام 
مهندسی ایران

مسعود رمضانی
خبرنگار

تولی��د آلومینی��وم ب��ا توجه به ش��رایط تحریمی 
حاکم بر کش��ور با مش��کلات زیادی دست و پنجه 
ن��رم می کند، تامین ارز م��ورد نیاز، تهیه مواد اولیه، 
و مش��کلات فروش س��بب ش��ده تا تولیدکنندگان 
آلومینیوم نس��بت به تغییر رون��د کاری خود اقدام 
کنن��د از طرفی دیگر توس��عه کارخانجات و حرکت 
رو ب��ه پیش��رفت صنای��ع آلومینومی نیز از س��وی 

تولیدکنندگان مورد توجه بوده است.

 نیروی انسانی
 و رشد بهره وری



براس��اس آمار وزارت صنعت، معدن و تجارت در 4ماهه 
امس��ال تولید ش��مش آلومینی��وم بالاترین میزان رش��د 
عملکرد در بین تولیدات زیرپوش��ش ای��ن وزارتخانه را به 

خود اختصاص داد و رقم 4۹ درصد را ثبت کرد.
به گزارش ایرنا، تولید ش��مش آلومینی��وم در فروردین 
ماه امس��ال رقم ۳۱.۷ هزار تن را نش��ان داد و نس��بت به 
اردیبهش��ت که ب��ه رق��م ۳۰.۷ هزار تن رس��ید، کاهش 
۳.۳ درص��دی را ثب��ت ک��رد، ام��ا آم��ار 2ماهه امس��ال 
تولید ش��مش به می��زان ۶2.4هزار تن را نش��ان می دهد 
و در مقایس��ه با دوره مش��ابه پارس��ال که 4۳.۵ هزار تن 

 ب��ود، رش��د بازدهی ب��ه می��زان 4۳.4 درص��د را به ثبت 
رساند.

آم��ار تولی��د ش��مش آلومینی��وم ت��ا پایان س��ال ۹۷ 
منحصر ب��ه ۳واح��د ایرالک��و ) اراک(، هرم��زال و المهدی 
) بندرعب��اس ( بود، اما از س��ال گذش��ته با افتت��اح واحد 
ش��مش 4۰ هزار تنی آلومینای ایران ) خراسان شمالی( و 
آلومینیوم جنوب به ظرفیت ۳۰۰ هزار تن در فاز نخس��ت 
 ) لامرد - ف��ارس( رون��د رو ب��ه افزایش این بخش ش��کل 

گرفت.
اردیبهش��ت م��اه امس��ال آلومینیوم جنوب )س��الکو( 

به ش��کل رس��می افتتاح ش��د، این مجتم��ع در منطقه 
وی��ژه صنای��ع ان��رژی ب��ر لامرد- جن��وب اس��تان فارس 
و ه��م م��رز ب��ا عس��لویه- واقع ش��ده و بخش��ی از گاز 
 پایتخ��ت گازی جهان را به برق و س��پس ب��ه آلومینیوم 

تبدیل می کند.
 مجتم��ع آلومینی��وم جن��وب ق��رار اس��ت در ۳فاز به 
ظرفی��ت ی��ک میلیون تن برس��د که در فاز نخس��ت در 
مرحل��ه اول با ظرفی��ت تولید ۱۰۰ هزار تن فعال ش��ده 
 و ق��رار اس��ت در دوگام دیگر به ظرفی��ت ۳۰۰ هزار تنی 
دست یابد. کارخانه های فعلی آلومینیوم در ایران حداکثر 

ظرفیت ۱4۷ هزار تنی دارند. ارزش س��اخت این پروژه به 
۱.2میلیارد دلار می رسد. 

رشد ۴۹ درصدی تولید شمش آلومینیوم 
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عض��و هیات مدیره انجمن فولاد با تش��ریح جزئیات 
جلس��ه تولیدکنندگان فولاد با مسئولان دولتی، گفت: 
در جلس��ه تولیدکنن��دگان فولاد با محم��د نهاوندیان 
مع��اون اقتصادی رئیس جمهور، دولت حمایت خود را 
از عرض��ه ف��ولاد در بورس کالا اعلام و نهاوندیان نیز بر 
عرضه فولاد متناسب با نیاز کشور تاکید کرد. سید رضا 
شهرس��تانی در گفت وگو با فارس با تش��ریح جزییات 
جلس��ه تولیدکنندگان فولاد با محمد نهاوندیان معاون 
اقتصادی رئیس جمهوری که در نهاد ریاست جمهوری 
برگزار ش��د، اظهارکرد: در این جلس��ه درباره مدیریت 
ب��ازار فولاد و چگونگی عرضه در بورس مباحثی مطرح 
ش��د و دولتی ها حمایت خود را از ادامه عرضه فولاد در 
بورس کالا اعلام کردند. وی با بیان اینکه تاکنون قیمت 
زنجیره فولاد بر مبنای ضرایبی از معدل ۳ ماهه قیمت 
ش��مش فولاد خوزس��تان تعیین شده اس��ت، تصریح 
کرد: خواس��ته تولیدکنندگان فولاد این بود که ضرایب 
تعیی��ن قیمت زنجیره فولاد اعم از کنس��انتره، گندله 
و آهن اس��فنجی تغییر نکند زیرا ب��ا برخی تصمیمات 
معاون��ت معدنی، نتایج ۱2س��اله قیمت گذاری زنجیره 
فولاد زیرسوال رفته بود. در عین حال با افزایش ضرایب، 
قیمت فولاد ش��دیدا افزایش می یابد. شهرستانی ادامه 
داد: در این جلسه آقای نهاوندیان تاکید کرد: دولت به 
دنبال ایجاد اقتصاد سالم و به دور از دخالت دولت است. 
در عین حال ایشان بر عرضه فولاد متناسب با نیاز کشور 
تاکی��د کرد. در مقابل، تولیدکنندگان نیز عنوان کردند 
که اگر دولت دخالتی در قیمت گذاری نداش��ته باشد و 
سقف قیمتی تعیین نشود، بازار به تعادل خواهد رسید. 
وی اف��زود: همچنین عنوان کردیم که اگر هزینه حمل 

از درب کارخان��ه تا بازاره��ای صادراتی از قیمت فولاد 
کس��ر شود، قیمت داخلی مشخص می شود. پس نباید 
س��قف قیمتی دس��توری تعیین شود تا بین صادرات و 
بازار داخل تعادل برقرار شود. عضو هیات مدیره انجمن 
فولاد با بیان اینکه تعیین سقف قیمتی برای فولاد باعث 
ایجاد رانت ش��ده است، گفت: قرار شد ببینیم در 2ماه 
آینده وضعیت بازار به چه صورت در می آید و در مورد 
برداش��تن س��قف قیمت در بورس نیز کار کارشناسی 

صورت گیرد. 
وی ب��ا تاکید بر اینکه افزایش عرضه فولاد باعث رفع 
مش��کل گرانی این محصول خواهد شد، گفت: افزایش 
عرضه زمانی انجام می ش��ود که قیمت گذاری دستوری 
نداش��ته باشیم زیرا تعیین قیمت دستوری باعث ایجاد 
تقاضای کاذب در بازار می ش��ود. به گفته شهرس��تانی، 
نهایتا در این جلس��ه قرار ش��د ضرایب قیمت زنجیره 
ف��ولاد تغییری نکند و عرضه فولاد در بورس کالا ادامه 
یابد. درباره سقف قیمت در بورس نیز بررسی دقیق تری 
انج��ام ش��ود. وی ادامه داد: در جلس��ه نهاد ریاس��ت 
جمه��وری، معاون معدن��ی وزارت صنعت و همچنین 

نمایندگانی از بورس کالا حضور داشتند.

مدیرعامل ش��رکت س��رمایه گذاری مس سرچش��مه 
گفت: ارزش روز شرکت سرمایه گذاری مس سرچشمه 
در تاری��خ ۱۳۹۹/۰4/۰۳ معادل ۱۷.۳۳8 میلیارد ریال 
با حجم معامله ۱۳.۷۱۹.۰۰۰ اس��ت که از حیث ارزش 
روز و حجم معامله در مقایسه با شرکت های گروه خود 

به ترتیب رتبه ۹ و ۱۳ را دارد. 
به گ��زارش اقتصادآنلاین، علی ارجمندی اظهار کرد: 

ارزش بازار س��هام شرکت سرمایه گذاری مس سرچشمه در تاریخ 
۱۳۹۵/۰۱/۰۵، ۶.2۱۷ ریال به ازای هر سهم و در ۱۳۹۹/۰4/۰۳، 
۱۳.۹88ریال به ازای هر س��هم اس��ت که درمجموع در این بازه 
زمانی بازدهی ۱2۵ درصدی را نصیب س��هامدارانش کرده است. 
وی با اش��اره به اجرای برنامه افزایش س��رمایه ش��رکت از محل 
سود انباشته و مطالبات حال شده تا سقف ۱۰.۰۰۰ میلیارد ریال 
با هدف تنوع بخش��ی در سرمایه گذاری ها و پروژه ها گفت: بخشی 
از ای��ن افزایش س��رمایه از مبلغ 2.8۰۰ میلی��ارد ریال تا ۳.4۰۰ 
میلیارد ریال در س��ال ۱۳۹۷ انجام شده و در ۳ ماه اول سال ۹8 
به ثبت رس��ید و همچنین افزایش سرمایه از مبلغ ۳4۰۰ میلیارد 
ریال به ۵۱۰۰ میلیارد ریال در س��ال ۹8 انجام ش��ده و در ۶ ماهه 

اول سال ۹۹ به ثبت خواهد رسید. 
وی افزود: همچنین افزایش ماشین آلات معدنی به منظور توسعه 
فعالیت های معدنی و توسعه فعالیت ها در زمینه سرمایه گذاری در 
صنعت س��اختمان از دیگر محورهای برنامه ریزی  ش��ده ش��رکت 

سرمایه در سال ۹۹ است. 
ارجمندی به مش��ارکت شرکت س��رمایه گذاری در پروژه تولید 
مواد شیمیایی با مشارکت شرکت مس و مشارکت در حمل اسید 
سولفوریک تولیدی کارخانه اسید اشاره کرد و گفت: در این زمینه 
و برای س��رعت بخشیدن به امور این دو پروژه شرکت حمل ونقل 

ناو صنعت تاسیس شده است. 

وی ب��ا بی��ان اینک��ه از ابت��دای امس��ال تاکن��ون 
سرعت بخش��ی جهت اتمام طرح ه��ا و برنامه های قبلی 
در دس��تور کار قرار گرفته اس��ت بی��ان کرد: همچنین 
برخ��ی از طرح ه��ا و پروژه ه��ای جدی��د از قبیل پروژه 
م��واد ش��یمیایی و تولی��د لاس��تیک های س��نگین را 
ب��رای هم��کاری و س��رمایه گذاری ب��ا مش��ارکت ملی 
 صنای��ع م��س ای��ران طراح��ی و در دس��تور کار قرار 

دادیم. 
مدیرعامل ش��رکت س��رمایه گذاری با تأکید بر اینکه از ابتدای 
امس��ال از فرصت بازار س��رمایه جهت شناس��ایی س��ود و متنوع 
کردن پرتفوی بورس��ی اس��تفاده کرده ایم اظهارک��رد: با توجه به 
انعقاد قرارداد فلوتاس��یون س��رمایه در ابتدای سال ۹8 و به دلیل 
شرایط نیمه تعطیل کشور در انتهای سال تا اواخر اردیبهشت ۹۹، 
درمجموع پروژه فلوتاسیون اسید 2۰ درصد پیشرفت داشته است. 
به گفته ارجمندی ش��رکت س��رمایه گذاری به منظور توس��عه 
فعالیت های معدنی خود، در س��ال ۱۳۹۶ اق��دام به خرید تعداد 
۱2دس��تگاه ماش��ین آلات فوق س��نگین خاک ب��رداری از قبیل 
دامپتراک، ش��اول، لودر، بیل مکانیکی و دس��تگاه حفاری جهت 
ش��رکت های آریاناران سرچش��مه و نوآوران مس کرد که بخشی 
از ماش��ین آلات مذک��ور در س��ال ۱۳۹۶ تحوی��ل و بخش دیگر 
آن در ۱۳۹۷ تحوی��ل ش��رکت های یادش��ده داده ش��ده که این 
دس��تگاه ها به طور متوسط سالانه 4 میلیون مترمکعب به ظرفیت 

خاک برداری شرکت های مذکور افزوده است.
 از طرف��ی ارزش روز این دس��تگاه ها افزون بر۱۰.۰۰۰میلیارد 
ریال اس��ت. ارجمن��دی بیان کرد: همچنین پیش بینی می ش��ود 
ب��ا افزایش خاک ب��رداری و فعالیت های معدنی در س��ال ۱۳۹۹ 
 نیز س��ود این ش��رکت ها افزایش قابل توجهی نسبت به سال ۹8 

داشته باشد.

بازدهی ۱۲۵درصدی سرمایه گذاری مس سرچشمه حمایت از تقویت عرضه فولاد در بورس کالا

سیاست گذاری اشتباه در صنعت فولاد 

ب��ر اس��اس آمار ص��ادرات واحده��ای بزرگ 
فولادسازی کشور، در سال ۹8 بیش از ۷میلیون 
تن )رش��د 2۷درصدی نسبت به سال ۹۷( انواع 
ش��مش و محصولات ف��ولادی روان��ه بازارهای 
صادراتی ش��ده اس��ت. همچنین ب��ر پایه آمار 
انجمن تولیدکنندگان فولاد، در ۳ماهه نخست 
امسال یک میلیون و 4۱ هزار تن شمش )بیلت 
و بلوم و اسلب( به بازارهای هدف صادرات انجام 

شده است.
پایین  دس�تی  � صنای�ع  در  تعطیل�ی 

فولاد
کیفی��ت  می ده��د  نش��ان  بررس��ی ها 
سیاست گذاری س��تاد تنظیم بازار در سال های 
اخیر به آش��فتگی ب��ازار فولاد دامن زده اس��ت 
و تخلف��ات ح��وزه معاملات ف��ولاد، صدای قوه 
قضایی��ه را نیز درآورده اس��ت. در همین رابطه 
عمرانی معاون قضایی دادس��تان کل کشور در 
نام��ه ثانویه ب��ه معاون رئیس جمه��ور به تاریخ 
2۳تیرماه سال جاری ضمن انتقاد شدید از آنچه 
در ح��وزه معاملاتی مقاطع ف��ولادی می گذرد، 
آورده است: به دلیل عدم عرضه مواد اولیه، ویژه 
فروش��ی و ایجاد رانت فاجعه در تعطیلی صنایع 
پایین دستی تولید محصولات فولادی و بیکاری 

کارگران در راه است.

البته عمران��ی پیش تر نیز در نامه جداگانه ای 
به سرپرس��ت وزارت صنعت، مع��دن و تجارت 
به اثرپذیری مستقیم معیش��ت مردم از فعل  و 
انفع��الات قیمتی در انواع محص��ولات فولادی 
اشاره و تصریح کرد: سلاطین فولاد یک روز باید 
در محکمه عدل نظام اس��لامی پاسخگو باشند، 
مهندس��ی عرضه و قیمت فولاد و خام فروشی، 
کارخانجات پایین دس��تی را تا مرز سقوط پیش 

برده است.
در پای��ان ای��ن نامه ضمن اش��اره به ضرورت 
سیاس��ت گذاری در ب��ازار فولاد مش��ابه حوزه 
پتروش��یمی، عرضه به روش مچینگ به حیات 
خلوت رانت خواران تش��بیه ش��ده و درخواست 
ب��ه  واقع��ی  س��همیه  اختص��اص  و  بازبین��ی 
تولیدکنندگان در بورس کالا مطرح شده است.

آنچه از محتوای نامه های یادش��ده برداش��ت 
می شود، ضرورت تغییر سیاست گذاری در جهت 
حذف بس��ترهای ویژه خواری در حوزه فولاد و 
روان تر ش��دن زنجیره ایج��اد ارزش محصولات 
فولادی از طریق حذف سیاس��ت قیمت گذاری 
دستوری و بازبینی س��همیه واحدهای تولیدی 

است.
در همی��ن رابط��ه به��رام ش��کوری، رئیس 
کمیسیون صنایع معدنی اتاق ایران با بیان اینکه 

بخش عمده ای از محصولات فولادی کش��ور در 
حال صادرات اس��ت، گف��ت: از 28 میلیون تن 
تولید س��الانه انواع محصولات فولادی، بیش از 
۱2 میلیون تن آن صادرات می ش��ود. این آمار 
نش��ان می دهد ک��ه کمبودی در کش��ور وجود 
ندارد ت��ا به این بهانه، قیمت ه��ا حتی بالاتر از 

قیمت های جهانی عرضه شود.
وی اظه��ار کرد: اختلاف قیم��ت بورس کالا 
و ب��ازار آزاد، برخ��ی از فع��الان صنعت فولاد را 
وسوس��ه می کند ت��ا از طریق فروش س��همیه 
بهین یاب در بازار آزاد، س��ود قابل توجهی را به 

دست آورند.
همچنی��ن مه��رداد اکبریان، رئی��س انجمن 
سنگ آهن ایران، دخالت دولت در قیمت گذاری 
را نادرس��ت دانس��ت و گفت: قیمت گذاری در 
ح��وزه محصولات فولادی بدعت دولت بود. این 
دخالت قیمتی با مکانیزمی انجام می شود که در 
اختیار هیچ کدام از بازیگران حوزه فولاد نیست. 
در شرایط فعلی خریدار و فروشنده بلاتکلیف و 

نگران از آینده قیمت ها و تامین کالا هستند.
ب�ازار ف�ولاد  � بر س�ر  مچین�گ چ�ه 

آورده؟
در کنار تلاش برای کس��ب س��ود بیش��تر به 
واس��طه جذابیت اختلاف نرخ بورس کالا و بازار 

آزاد، عرضه گس��ترده انواع ورق های فولادی به 
ش��یوه مچینگ نیز تاریکخانه ای ایجاد کرده که 
منجر به شکل گیری امضای طلایی و اختصاص 
س��همیه مازاد نیاز به برخی واحدهای تولیدی 
شده است. این مسئله تا جایی شدت پیدا کرده 
ک��ه برخی از فع��الان صنعت ف��ولاد، از تلاش 
برخی سودجویان برای تأسیس صوری شرکت  

جهت فرآوری مقاطع فولادی خبر می دهند.
عرضه ورق فولادی به روش مچینگ با هدف 
تامین بی وقفه و ب��دون دغدغه فولاد مورد نیاز 
صنایع استراتژیک از سال های قبل برقرار شده 
اس��ت، در حالی ک��ه توام با ض��رورت بازنگری 
در س��همیه واحدهای تولیدی و کاهش س��هم 
عرضه به روش مچینگ در حوزه فولاد از همان 
تابس��تان ۹۷ مورد اجماع و تاکید ستاد تنظیم 
بازار بوده اس��ت اما در عمل همچنان مچینگ 

تاخت و تاز می کند.
بررس��ی مصوبات س��تاد تنظیم بازار نش��ان 
می ده��د ب��ا وج��ود ضرب العجل تعیین ش��ده 
برای تدوین دس��تورالعمل عرضه فولاد به شیوه 
مچینگ، اما از تیر سال گذشته این موضوع در 
دستورکار ستاد قرار گرفته و سهم ۶۰درصدی 
و  قلع ان��دود  ورق  8۰درص��دی  س��رد،  ورق 
4۰درص��دی ورق گرم ف��ولاد مبارکه اصفهان 

ب��ه روش مچینگ حاکی از عرضه اغلب مقاطع 
فولادی به روشی غیرشفاف و زیرزمینی است.

شنیده ها حاکی است مسئولان وزارت صنعت، 
معدن و تجارت ه��م )با توجه به ناممکن بودن 
بررس��ی جزئیات واگذاری ب��ه روش مچینگ( 
به این جمع بندی رس��یده اند که س��هم عرضه 
ورق ف��ولادی به روش مذکور به حداقل ممکن 
برس��د و تنها برای صنایع بس��یار استراتژیک، 
س��همیه فولاد از کانال مچینگ اختصاص داده 
ش��ود. البته با توجه ب��ه قابلیت های بورس کالا 
از طری��ق تخصیص به موق��ع و ۱۰۰درصدی، 
 نی��از ای��ن صنای��ع نی��ز از کانال مذک��ور قابل

 تأمین است.
ب��ر اس��اس آنچ��ه مط��رح ش��د ض��رورت 
عقب نش��ینی از سیاست قیمت گذاری دستوری 
و ابط��ال معام��لات ب��ا قیمت ه��ای بالات��ر در 
معاملات ورق های فولادی بورس کالا بر کس��ی 
پوش��یده نیس��ت. از طرفی، اصلاح و استناد به 
س��همیه های مندرج واحده��ای تولیدی برای 
خرید از ب��ورس کالا از مهم تری��ن دغدغه های 
صنعتگران است. اقداماتی که می تواند علاوه بر 
جمع کردن بس��اط رانت خواری در حوزه فولاد، 
 عرض��ه کالا را افزایش و تقاضای س��وداگرانه را 

مدیریت کند.

در طول س��ال های گذش��ته، وضعیت حاکم بر 
روند قیمت��ی در زنجیره فولاد از مع��دن تا تولید 
شمش متوازن و رقابتی نبوده است. همین موضوع 
نی��ز به محل بحث��ی میان معدنی ه��ا و فولادی ها 
تبدیل ش��ده، چراکه به اعتق��اد تولیدکنندگان در 
سایر حلقه های تولید ما در طول سال های گذشته 
همواره شاهد حمایت های یک جانبه از حلقه تولید 

شمش بوده ایم. 
این ش��رایط نابرابر زمینه خروج سرمایه گذاران 
را از حلقه ه��ای ابتدایی زنجیره فولاد فراهم کرده 
است. توجه به این نکته ضروری به نظر می رسد که 
حمایت های یک جانبه موجب شده ازمجموع 4۳4 
معدن کوچک و متوسط مقیاس سنگ آهن کشور، 

2۰۶ معدن تعطیل باشند. 
در این میان، با وج��ود ضرورت افزایش ضرایب 
قیمت��ی در زنجی��ره ف��ولاد و دلایل کارشناس��ی 
ارائه ش��ده برای آن، همچنان عده ای برای کس��ب 
س��ود بیش��تر به دنبال خ��روج قیمت گ��ذاری در 
زنجیره فولاد از دس��تور کار وزارت صنعت، معدن 
و تجارت خارج هس��تند، اما همچنان تلاش برای 
افزایش ضرایب در دس��تور کار ق��رار دارد. درواقع 
گویی عده ای با بازی رسانه ای به دنبال حاکم کردن 

نظرات خود هستند. 
ات��اق بازرگان��ی ای��ران به عنوان تش��کل بخش 
خصوص��ی که از س��وی وزارت صنع��ت، معدن و 
تجارت بررس��ی ای��ن ضرایب را بر عه��ده گرفته، 
مذاکرات خود را در راس��تای تعدیل شرایط ادامه 

می دهد. 
البت��ه همچنان این مذاک��رات ادامه دارد و امید 
می رود نتایج حداکثر تا 2 هفته آینده اعلام شود.

 درحال حاضر نیز موضوعاتی مانند درصد ضرایب 
برای واحدهای کوچک و بزرگ مطرح است. 

مع��ادن  از  بس��یاری  فعالی��ت  درحال حاض��ر، 
به دلی��ل پایی��ن ب��ودن قیمت ها تحت تاثی��ر قرار 
از واحده��ا  گرفت��ه اس��ت و درواق��ع بس��یاری 
از ای��ن ش��رایط متض��رر می ش��وند، کم��ا اینکه 
بس��یاری از مع��ادن کوچک مقی��اس و واحدهای 
 کنسانتره س��ازی کوچ��ک درحال حاض��ر تعطیل 

شده اند. 
این واحدها با وجودی که تقاضا برای محصولات 
آنها وجود دارد، امکان تداوم فعالیت خود را ندارند 

و در شرایطی بحرانی قرار گرفته اند. 
رس��یدگی ب��ه این ش��رایط ب��ر عه��ده وزارت 
صنع��ت، معدن و تج��ارت و معاون��ت معدنی این 
وزارتخانه اس��ت و دفتر ریاس��ت جمهوری وظیفه 
مس��تقیمی در قبال آن ب��ر عهده ن��دارد و نباید 
به گونه ای عمل ش��ود ک��ه قیمت گ��ذاری از روند 
اصولی و کارشناس��ی خ��ود خارج ش��ود، چراکه 
این دس��ت اقدامات اش��تباه ب��دون تردید به ضرر 
تولی��د در حلقه ه��ای گوناگون از زنجی��ره فولاد 
 اس��ت و تداوم روند این زنجیره را با چالش روبه رو 

می کند. 

 مجتمع سنگ  آهن 
 سنگان همچنان پیشرو 

در اقتصاد مقاومتی 
نشست هم اندیشی معین های اقتصاد مقاومتی با 
استاندار خراس��ان رضوی در مورخ ۱۳۹۹/۰۵/۱2 

برگزار شد.
 ب��ه گزارش دنیای معدن، در این نشس��ت علی 
اکب��ر لبافی، دبی��ر نهاد مردمی اقتص��اد مقاومتی 
خراس��ان رضوی ضمن تشریح اقدامات انجام شده 
گف��ت: تاکنون از بین 22۹ معین اقتصادی تعیین 
شده در سطح اس��تان و از مجموع 28 شهرستان 
اس��تان تعداد 4شهرس��تان عملکرد ضعیف، شش 
شهرستان عملکرد متوسط، 8 شهرستان عملکرد 
قاب��ل قب��ول و ۱۰ شهرس��تان عملک��رد مطلوب 

داشته اند.
وی با ارائه نقش��ه عملکرد معین ها گفت: معین 
شهرستان رش��تخوار )مجتمع سنگ آهن سنگان( 
ج��زو ده معین برتر اس��تان بوده که با رنگ س��بز 

پررنگ در نقشه نمایش داده شده است.
لباف��ی تاکید کرد: س��ایر معین ها ب��ا ارتباط با 
معین های اقتصادی که عملکرد مطلوب داش��تند، 

فضای فعالیتی خود را تقویت کنند.

یادداشت

خبر

سجاد غرقی  
 نایب رئیس کمیسیون معدن

 و صنایع معدنی اتاق بازرگانی ایران 

 حمایت همه جانبه 
از زنجیره فولاد

گروه معدن

سیاست گذاری س��تاد تنظیم بازار به واسطه قیمت گذاری تثبیتی و 
اختصاص غیرکارشناسی سهمیه به صنایع پایین دستی، آشفتگی بازار 

فولاد را تشدید کرده است.
ب��ه گزارش فارس، از تابس��تان س��ال ۹۷ و در پ��ی افزایش نرخ ارز، 
ستاد تنظیم بازار با تمرکز بر قیمت گذاری تثبیتی و استمرار تخصیص 
انواع مقاطع فولادی به صنایع پایین دس��تی، در نابس��امانی امروز بازار 
فولاد حداقل به صورت ضمنی دس��ت داش��ته است. مجموعه اقدامات 
این س��تاد توأم ب��ا تحریک تقاضا، برخ��ی از واحده��ای تولیدی را از 
 قل��م انداخته و منجربه ش��کل گیری ب��ازار ثانویه محص��ولات فولادی 

شده است.
آنچه در این میان جالب توجه اس��ت، تولید مازاد و قابل توجه انواع 
مقاطع فولادی در کشور است. برخلاف بسیاری از بازارها که از کمبود 
شدید عرضه رنج می برند، وضعیت تولید فولاد به عنوان صنعت پیشرو 
در حوزه صادرات غیرنفتی به گونه ای است که علاوه بر تامین نیازهای 
داخلی، مدرس خیابانی سرپرس��ت وزارت صنع��ت، معدن و تجارت از 
برنامه ریزی برای صادرات ۱۰میلیارد دلاری فولاد در س��ال جاری خبر 

داده است.



از مهم ترین اقدامات برای خارج شدن صنعت مسگری 
در کرمان از رکود فعلی، حمایت دولتی از هنرمندان در 

عرضه است همچنین به روز شدن بازاریابی و فروش 
محصولات مس کرمان اهمیت بالایی دارد که در سال های 

گذشته کمتر موردتوجه بوده است
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رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان شرقی از 
فعال کردن صنایع پایین دستی و شهرک تخصصی مس در این 
اس��تان خبر داد و گفت: از هرن��وع فعالیتی که موجب تکمیل 
چرخه اس��تحصال در بخش معدن شود، حمایت می کنیم. به 
گزارش ایرنا، حبیب امین زاده در نشس��ت مشترکی با فرماندار 
شهرس��تان ورزقان و جمعی از صاحبان معادن منطقه گفت: با 
توجه به ذخایر عظیم معدنی منطقه و کمترین آس��یب پذیری 
از تحریم های ظالمانه و در زمینه عمل به منویات رهبر معظم 
انقلاب درباره جلوگیری از خام فروشی، از امسال به عنوان سال 
توس��عه معادن و صنایع معدنی در استان آذربایجان شرقی یاد 
می کنی��م. وی از هم افزای��ی و همکاری مطلوب دس��تگاه های 
متولی اس��تان و همچنین تعامل س��ازنده بهره برداران معادن 
به عنوان پیشران توس��عه این صنعت بزرگ، اشتغالزا و ارزآور 
نامب��رد و افزود: با همت عمومی در هفته گذش��ته با اقداماتی 
که از طریق دس��تگاه های اجرایی به ویژه فرمانداری شهرستان 

و هم��کاری مطل��وب بهره ب��ردار مع��دن اندریان انجام ش��ده 
اس��ت گزارش ها و چش��م انداز خوبی از معدن یاد شده متصور 
هستیم. وی با تاکید بر الزام صاحبان معادن در رعایت تمامی 
دس��تورالعمل ها و مقررات حفاظت��ی و امنیتی، منابع طبیعی، 
مسائل زیست  محیطی، و همچنین اجرای دقیق و شفاف قانون 
معادن، گفت: نظارت های مس��تمر درباره رعایت دقیق ضوابط 
مجوزهای صادره س��ازمان صنعت، مع��دن و تجارت در زمینه 
میزان اس��تخراج و جلوگیری از برداشت های غیرمجاز، فرآیند 
استحصال، جلوگیری از خام فروشی، پرداخت حقوق دولتی و 
مشارکت ها و مس��ئولیت های اجتماعی صاحبان معادن انجام 
می شود. امین زاده از آمادگی فعالان اقتصادی بخش خصوصی 
و اتاق بازرگانی تبریز برای سرمایه گذاری در صنایع پایین دستی 
مع��دن خب��رداد و اف��زود: تحقق مباح��ث مربوط ب��ه احیا و 
راه اندازی واحدهای فرآوری، ذوب و تولید مس کاتد در جهت 
ایجاد اشتغال پایدار و توسعه منطقه پیگیری می شود و حضور 

پیمانکاران داخلی و اس��تفاده از ظرفیت توانمند ش��رکت های 
ایرانی در اولویت است. الله وردی دهقانی، نماینده مردم ورزقان 
و خاروانا در مجلس ش��ورای اس��لامی هم بر پرهیز از توجه به 
شایعات در فضای مجازی درباره منابع معادن مهم استان نظیر 
مس سونگون تأکید کرد و گفت: گره زدن مسائل توسعه ای به 
مسائل سیاس��ی و جناحی کمکی به پیشرفت و توسعه استان 
نمی کند و ب��ا تعامل و هم افزایی تمامی دس��تگاه های متولی 
می توان به اش��تغال پایدار و توسعه همه جانبه منطقه و استان 
دس��ت یافت. وی ایجاد و توس��عه واحدهای ف��رآوری مس با 
اس��تفاده از فناوری های نوین، نهادینه شدن شهرک تخصصی 
م��س و توج��ه به صنایع پایین دس��تی را جزء اه��داف برنامه 
توسعه معادن و صنایع معدنی دانست و گفت: منطقه ما دارای 
بیش��ترین ذخایر مس در منطق��ه خاورمیانه بوده و با حمایت 
از حضور س��رمایه گذاران بخش خصوصی شاهد رشد و توسعه 
منطقه خواهیم ب��ود. دهقانی بر رعایت دقیق ضوابط و قوانین 

منابع طبیعی و محیط زیس��ت در جه��ت حفظ منابع طبیعی 
و جنگل های منطقه و اس��تفاده از روش ه��ای نوین و بروز در 
فرآیند استخراج و استحصال تأکید کرد و افزود: تعامل مستمر 
شرکت های ملی مس ایران و مس سونگون با جامعه دانشگاهی 
و صاحبان س��رمایه به عنوان پیش��ران توسعه اقتصادی استان 
ضروری اس��ت. محمدباقر خانی، فرماندار شهرس��تان ورزقان 
نیز در این نشس��ت با اشاره به بخش��ی از اقدامات حفاظتی و 
پیگش��یرانه برای کاهش حفاری های غیرمجاز از محل معادن 
منطقه، گفت: تعامل و همکاری خوبی بین دستگاه های متولی 
و ش��رکت های بهره بردار با اهالی روس��تاهای اط��راف معادن، 
دهیاران و ش��وراهای روس��تایی ب��ا رویکرد اجتماع��ی انجام 
ش��ده اس��ت و با تداوم روند بهبود یافته فعلی در جلوگیری از 
فعالی��ت حفاران غیر مجاز و س��ارقین خاک و اخراج معترضان 
به واحدهای معدنی از س��وی حفاظت فیزیکی معادن ش��اهد 

پیشبرد طرح توسعه واحدها خواهیم بود.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان شرقی: 

دولت از تکمیل چرخه استحصال معدن حمایت می کند

غفلت از مسگری در خاستگاه مس ایران

رئی��س اداره صنعت، معدن و تجارت نقده گفت: زمینه 
اش��تغال برای ۱۲ هزار و ۷۷۱ نفر در این شهرستان مهیا 

شده است.
قربان انوش��ه در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: با فعالیت 
۱۱ ه��زار و ۴۲۷ واح��د صنفی، ۹۴ واح��د صنعتی و ۲۶ 
واح��د معدنی فعال زمینه اش��تغال برای ۱۲ هزار و ۷۷۱ 

نفر در این شهرستان مهیا شده است.
وی افزود: ۹۴ واحد صنعتی در نقده با س��رمایه گذاری 
بی��ش از ۱۳۵ میلی��ارد ری��ال فعالیت دارند ک��ه زمینه 

اش��تغال مس��تقیم را ب��رای ۱۱۴۳ نف��ر فراهم س��اخته 
اس��ت که امیدواریم با به بهره برداری رس��یدن طرح های 
 صنعتی این شهرس��تان زمینه اش��تغال بیش��تری ایجاد 

شود.
انوش��ه تصریح ک��رد: در نقده ۲۶ مع��دن دارای پروانه 
معتبر با س��رمایه گذاری بی��ش از ۱۲۸ میلی��ارد ریال و 
استخراج س��الانه ۳۹۹۸ تن زمینه اشتغال مستقیم برای 

۲۰۱ نفر را فراهم ساخته است.
رئی��س اداره صنعت، معدن و تجارت شهرس��تان نقده 

با بی��ان اینکه بیش��ترین س��رمایه گذاری و اش��تغال در 
واحدهای صنفی شهرس��تان است، گفت: در نقده ۴۵۷۱ 
واحد صنفی وجود دارد که زمینه اش��تغال مستقیم برای 

۱۱ هزار و ۴۲۷فراهم کرده است.
انوش��ه به عملکرد نظارت و بازرس��ی واحد های صنفی 
شهرس��تان اش��اره کرد و گفت: در ۴ماهه نخست امسال 
۳۸۷۸ مورد بازرسی از واحد های صنفی، تولیدی، توزیعی 

و خدماتی انجام شده است.
وی بیان کرد: در بازرس��ی های انجام ش��ده ۱۰۲ فقره 

پرون��ده تخلف صنفی ب��ه ارزش بیش از ی��ک میلیارد و 
۱۸۱میلیون ریال تش��کیل و جهت رس��یدگی بیش��تر و 
صدور حمک نهایی به مراجع ذی صلاح ارجاع شده است.

استخراج سالانه ۳۹۹۸ تن مواد معدنی از معادن نقده

اگر از خیاب��ان گلبازخان به میدان گنجعلی خان 
وارد شوید، قبل از حضور در صحن میدان باید وارد 
بازار مس��گرها ش��وید اما در سر در ورودی این بازار 
خبری از مس��گران نیست، اینجا نیکل و سنگ های 
قیمت��ی و نق��ره و پت��ه و برخی از اجن��اس چینی 
می فروش��ند، نکته عجیب اینکه در برخی از معدود 
مغازه هایی که هنوز مس می فروش��ند نیز متاسفانه 
مس زنجان و اصفهان و نیکل اس��تان های دیگر در 
مع��رض فروش قرار گرفته و چ��ون قیمت کمتری 

دارند مورد اقبال گردشگران قرار می گیرند.
خانه هنرمندان کرمان کجاست؟ �

این روزها خبری از گردش��گران خارجی در بازار 
نیست اما هنوز معدود مسافران استان های مختلف 
وارد بازار می ش��وند همچنین مردم شهر کرمان که 
همچون اجدادشان به استفاده از ظروف مسی عادت 
دارن��د از خریداران عمده ظروف مس��ی غیرتزئینی 

هستند.
سوال این است که مسئولان استان که گردشگری 
را یکی از محورهای توس��عه استان کرمان می دانند 
چ��را زمینه خلق ث��روت از صنایع دس��تی را فراهم 
نمی کنن��د و قل��ب ب��ازار کرم��ان ک��ه حجره های 
اط��راف آن می توان��د مهم ترین منب��ع درآمد برای 
فعالان صنایع دس��تی استان باش��د به مکانی برای 
خریدوفروش صنایع دستی متفرقه و گاه استان های 

دیگر تبدیل شده است؟
ای��ن درحال��ی اس��ت ک��ه پیش ازاین ق��رار بود 
مکان هایی مانند میدان تاریخی ارگ یا بازار قدیمی 
قلعه محمودی به بازار صنایع دس��تی تبدیل ش��ود 
اما ن��ه این مکان ها س��امان یافته اند و نه هنرمندان 
صنایع دستی خانه ای پیداکرده است. حالا می بینیم 
که تنها بازار س��نتی مسگری در کرمان نیز درحال 

فراموشی است.
آنچه در گذش��ته در بازار مسگران عرضه می شد 
مس��ی ب��ود ک��ه از هنر دس��ت مس��گران و از مس 
بهره ب��رداری از مع��ادن کرم��ان، ش��کل می گرفت 
و درنهای��ت ب��ه خان��ه کرمانی ه��ا راه می یافت اما 
پیگیری ه��ا نش��ان می دهد حتی معدود مس��گران 
باقی مان��ده در بازار کرمان نمی توانند مس موردنیاز 

خود را از کارخانه های مس اس��تان که رتبه نخست 
ذخای��ر و تولیدات م��س ایران را دارد تأمین کنند و 
مس موردنیاز را از اس��تان های دیگر تأمین با قیمت 

بالا خریداری می کنند.
استادکاران کرمانی می گویند کارخانه های کرمان 
از فروش میزان کم این فلز برای صنایع دستی استان 
خ��ودداری می کنند و این افراد به ناچار هنر دس��ت 
خود را روی مس استان های دیگر حکاکی می کنند 
و به همین دلیل گران تر به  دست مشتری می رسد.

از گذش��ته دور عملا ضلع ش��مالی و غربی میدان 
گنجعلیخ��ان ب��ه مس��گران اختصاص داده ش��ده 
اما در بیش��تر ای��ن حجره ها دیگر خب��ری از کوره 
مس��گری و قلم زنی روی مس نیس��ت و بیشتر این 
مغازه ها ب��ه مکانی برای فروش ظروف مس تزئینی 
تبدیل ش��ده اند که کار دس��ت مسگران کرمانی هم 

نیست.
اکثر این ظروف در کارخانه ها و در دس��تگاه های 
قالب زنی در اس��تانی دیگر س��اخته می ش��وند و در 

کرمان به فروش می رسند.
در این مغازه ها صنایع دستی اختصاصی برخی از 
اس��تان ها از جمله اصفهان و زنجان عرضه می شود 
و بی برنامگی در بحث اش��تغالزایی در این صنعت به 

وضوح مشاهده می شود.
قلاع دادن مس )قلع اندود کردن( نیز که یکی از 
حرفه های قدیمی کرمانی هاست نیز دیگر جایگاهی 
در بازار کرمان ندارد و معدود افرادی در خارج از بازار 

این کار را انجام می دهند.
در اوج تعج��ب در ای��ن مغازه ه��ا صنایع دس��تی 
اختصاص��ی برخ��ی از اس��تان ها ازجمل��ه اصفهان 

و زنج��ان عرض��ه می ش��ود و بی برنامگ��ی در بحث 
اش��تغال زایی در ای��ن صنع��ت به وضوح مش��اهده 

می شود.
یکی از مس��گران می گوید: به ب��ازار نگاه کنید از 
ابتدای هفته تا امروز به اندازه انگشتان یک دست هم 
مشتری نداشتم دلیلش هم این است که ظروف مس 
کرمان سنگین و با قیمت بالا هستند و مشتری ها به 
س��مت مس استان های دیگر که سبک تر و با قیمت 

کمتر هستند گرایش پیدا می کنند.
وی ادامه می دهد: بعد از ش��یوع کرونا گردش��گر 
خارجی دیگر وارد بازار نش��ده و بیشتر مشتری های 
م��ا مردم کرمان هس��تند که گاه ب��ی گاه وارد بازار 

می شوند.
از عرضه مس خودداری می کنند �

وی از عدم حمایت از فعالان صنایع دس��تی گلایه 
می کن��د و می گوی��د: نبای��د اجازه داد به س��ادگی 
محصول ارزان قیمت و بی کیفیت س��ایر اس��تان ها 
وارد بازار کرمان ش��ود و درنهایت به معدود افرادی 

که در این بازار فعال هستند صدمه بزند.
این مس��گر می افزاید: کرم��ان از یک مارکتینگ 
فع��ال در بحث ف��روش محصولات صنایع دس��تی 
بی بهره اس��ت، هیچ مکان مش��خصی در بازار وجود 
ن��دارد ک��ه اگر ی��ک مس��افر مراجعه کن��د بتواند 
صنایع دس��تی مختص کرمان را خری��داری کنند، 
مغازه دار هم وقتی می بینید می تواند با قیمت کمتر 
ظروف را از س��ایر استان ها خریداری و با سود خوب 

به مردم بفروشد سراغ مس کرمان نمی رود.
اش��رف زاده دیگ��ر مس��گر کرمانی اس��ت که از 
اس��تادکاران به ش��مار می رود، وی می گوید: سوال 

ای��ن اس��ت چرا من به عن��وان یک مس��گر کرمانی 
بای��د ورق م��س را از س��ایر اس��تان ها خری��داری 
کن��م و قیم��ت بالات��ری پرداخت کن��م؟ این گونه 
 از صنعتگ��ر اس��تانی که مملو از ذخایر مس اس��ت 

حمایت می شود؟
وی گفت: در چنین ش��رایطی چگونه این انتظار 
وجود دارد که جوانان کنار یک استادکار بنشینند و 
دود کوره بخورند تا هنر آبا و اجدادی را یاد بگیرند.

دستگاه های پرس جای استادکاران را  �
گرفته است

»محمدعلی« از فروشندگان مس در کرمان است 
ک��ه می گوید: رمز ارزان بودن ظ��روف مس زنجان 
و اصفهان این اس��ت که کارخانه ای هس��تند یعنی 
ب��ا یک دس��تگاه پرس ظرف را ش��کل می دهند اما 
اس��تادکار کرمانی ب��ا ضربه های چکش و پتک و در 
نهایت قلم کاری یک ظرف را با عرق جبین و صرف 

وقت درست می کند.
وی با اش��اره به مش��کلات اقتصادی مردم گفت: 
در ماه های اخیر و بعد از ش��یوع کرونا مردم س��عی 
می کنند فق��ط برای موارد ضروری پول خرج کنند 
و به همین دلیل دنبال خرید ظروف مس��ی نیستند 
و با توجه به ادامه شیوع بیماری به نظر می رسد در 
م��اه مح��رم نیز همین وضعیت ادام��ه یابد و عرضه 
ن��ذری در ظروف مس��ی ب��ه عزاداران که از رس��وم 
 کرمانی ها برای نذری دادن اس��ت نیز دچار چالش 

شود.
راه برون رفت �

کاظم حسین زاده، سرپرست معاونت صنایع دستی 
میراث فرهنگی، گردش��گری و صنایع دستی استان 
کرم��ان ه��م درب��اره وضعیت صنعت مس��گری در 
کرمان چندان راضی نیس��ت و می گوید: در اس��تان 
کرمان افزون بر ۷۶ رش��ته صنایع دستی وجود دارد 
ک��ه برخی از آنها ش��هره جهانی دارن��د. وی افزود: 
یکی از مهم ترین اقدامات برای خارج ش��دن صنعت 
مس��گری در کرمان از رکود فعلی، حمایت دولتی از 
هنرمندان در این عرضه است همچنین به روز شدن 
بازاریاب��ی و فروش محص��ولات مس کرمان اهمیت 
 بالایی دارد که در سال های گذشته کمتر موردتوجه 

بوده اس��ت. سرپرست معاونت صنایع دستی میراث 
فرهنگی، گردش��گری و صنایع دستی استان کرمان 
تصریح کرد: تولیدات این رشته باید مطابق با سلیقه 
روز مش��تری باشد و در این زمینه باید کار بیشتری 
انجام شود از سوی دیگر هنرمندان، برای تأمین مواد 

اولیه در استان با مشکل رو به رو هستند.
برنامه راهبردی در زمینه صنایع دستی  �

وجود ندارد
وی گفت: اختصاص اعتبار لازم به صنایع دس��تی 
اس��تان کرمان می تواند در زمینه توسعه این صنعت 
تأثیرگذار باش��د در این زمینه نیاز به حمایت جدی 

داریم.
حس��ین  زاده از فعالی��ت ۷۰ واح��د مس��گری در 
کرم��ان خبر داد و گفت: پویایی این رش��ته س��نتی 
صنایع دس��تی در اس��تان کرمان ب��ه برنامه ریزی و 

ساماندهی جدی نیاز دارد.
آنچه مش��خص اس��ت هیچ برنامه راهبردی برای 
توس��عه صنایع دس��تی در کرمان وجود ندارد، قالی 
کرم��ان روزگار خوبی ندارد، پته ناش��ناخته مانده و 
دیگر خبری از پته دوزی در کرمان نیس��ت، »گلیم 
ش��ریکی پیچ« که ثبت جهانی اس��ت هم به جایگاه 
واقع��ی خود دس��ت نیافت��ه، ش��ال بافی در کرمان 
مدت هاست فراموش شده است هر زمان هم که پای 
حرف مسئولان می نشینیم گویی آنها هم فقط اسیر 
بایدها و نبایدهایی هس��تند که بخش��ی از آنها جزو 

وظیفه خودشان است.
بازاریاب��ی و معرف��ی صنایع دس��تی اس��تانی که 
رک��ورددار آثار ثبت جهانی اس��ت هم قبل از کرونا 
ب��ا چال��ش مواجه بوده و هم بع��د از کرونا بی برنامه 
مانده اس��ت و مشخص نیست روزگار صنایع دستی 
کرمان چه آینده ای خواهد داش��ت، ش��اید آخرین 
صداهای چکش مس��گران کرمان در آینده نزدیک 

شنیده نشود.
هم اکنون از هنر مس��گری کرمان یک مجس��مه 
بزرگ )مرد مس��گر( در ابتدای درب ورودی میدان 
گنجعلیخان به جای مانده که به مکانی برای گرفتن 
عکس های یادگاری تبدیل ش��ده و شاید از این هنر 

در آینده در همین این عکس ها یاد شود.

کشف ۲ تن سنگ معدن 
 قاچاق در محور 

»اسفراین- سبزوار« 

رئیس پلیس راه خراسان شمالی از کشف دو تن 
س��نگ معدن قاچاق در محور»اسفراین-سبزوار« 

خبرداد. 
به گزارش روابط عمومی نیروی انتظامی اس��تان 
خراسان شمالی، سرهنگ علیرضا حسین زاده گفت: 
ماموران پاس��گاه پلیس راه »اسفراین- سبزوار« در 
هنگام گشت زنی در سطح حوزه استحفاظی به یک 
دس��تگاه خودروی وانت نیسان حامل سنگ معدن 
 مش��کوک و بلافاصله خودروی مورد نظر را متوقف 

می کنند.
وی با اشاره به اینکه بعد از کنترل مدارک خودرو، 
مشخص شد که این مقدار سنگ معدن بدون مجوز 
بارگیری ش��ده اس��ت، افزود: مقدار س��نگ معدن 
بارگیری شده از سوی این خودرو ۲تن بوده است.

حس��ین  زاده با اش��اره به اینکه خ��ودرو به همراه 
راننده برای انجام مراحل قانونی به پاسگاه انتظامی 
عباس آباد تحویل داده شد، خاطر نشان کرد: پلیس 
با قدرت در مقابل قاچاقچیان و افرادی که اقدام به 
برداش��ت غیر  مجاز از معادن می کنند ایس��تاده و از 
ش��هروندان نیز انتظار می رود ت��ا در صورت اطلاع 
از ای��ن گونه موارد بلافاصل��ه مراتب را از طریق پل 

ارتباطی ۱۱۰ به پلیس اطلاع دهند.

نقشه راه معدن یکی 
از محورهای توسعه 

آذربایجان غربی
تج��ارت  مع��دن،  رئی��س س��ازمان صنع��ت، 
آذربایجان غرب��ی با اش��اره به اینکه امس��ال حجم 
و تن��وع محص��ولات صادرات��ی کالا و خدم��ات به 
۱۵کش��ور همسایه و دو کشور هند و چین افزایش 
یافت��ه اس��ت گف��ت: ارزش ص��ادرات ی��ک هزار و 

۷۴۶میلیون دلار برآورد شده است.
غلامرضا بابایی در گفت وگو با تسنیم اظهار کرد: 
در س��ال جهش تولید برای س��ازمان های اس��تانی 
متناس��ب با جهت گیری های اصلی وزارت ش��امل 
جه��ش تولید، اتمام طرح ها و پروژه های نیمه تمام، 
توس��عه صادرات و کنت��رل واردات و نیز مدیریت و 

تنظیم بازار، ۱۲ برنامه عملیاتی تدوین شد.
وی تصری��ح ک��رد: این برنامه ه��ای عملیاتی در 
زمینه ۵ محور توسعه تولید و تعمیق ساخت داخل، 
مدیریت واردات و توسعه صادرات غیر نفتی، توسعه 
معادن و صنایع معدنی با اجرای نقش��ه راه معدن، 
مدیریت بازار و س��اماندهی لجستیک تجاری و نیز 
 تامین منابع مالی و توس��عه سرمایه گذاری تدوین 

شد.
بابای��ی بی��ان ک��رد: پ��س از ارزیاب��ی عملکرد 
س��ازمان های صنع��ت، معدن و تجارت کش��ور در 
۳ماهه اول امس��ال، استان آذربایجان غربی با تحقق 
کامل اهداف پیش بینی، توانست رتبه دوم کشوری 

را به خود اختصاص دهد.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان 
 غربی افزود: همچنین اس��تان های اردبیل، زنجان و 
مرک��زی در رتبه های بعدی قرار داش��ته و اس��تان 
 آذربایج��ان ش��رقی رتب��ه اول را کس��ب ک��رده 

است.
وی با اش��اره به فعال س��ازی واحده��ای راکد در 
استان بیان کرد: سال گذشته بر اساس سیاست های 
ابلاغی و حمایت های مدیریت ارشد استان بیش از 

۸۹ واحد راکد به چرخه تولید بازگشتند.
بابایی ب��ا بیان اینکه حمای��ت از تولید همکاری 
تمامی دستگاه ها را می طلبد تصریح کرد: در امسال 
نی��ز ۸۵ واحد تولیدی راکد به چرخه بازمی گردد و 

در این زمینه ۱۶ واحد فعال شده است.
وی به صدور پروانه های بهره برداری اشاره کرد و 
گفت: تعداد ۲۸۹ فقره پروانه بهره برداری در امسال 
ص��ادر و در ای��ن زمین��ه برای دو ه��زار و ۵۳۱ نفر 

اشتغال  زایی می شود.
بابایی با اش��اره به اینکه در امس��ال حجم و تنوع 
محص��ولات صادراتی کالا و خدمات به ۱۵ کش��ور 
همس��ایه و ۲ کش��ور هند و چین از استان افزایش 
یافت��ه اس��ت، اف��زود: ارزش صادرات ی��ک هزار و 
۷۴۶میلیون دلار برآورد ش��ده که تاکنون یک هزار 

و ۴۹۲ میلیون دلار آن محقق شده است.

روی خط خبر

گروه معدن

هنر مس��گری در کرمان قدمتی ۶ هزارساله دارد اما 
این روزها تمام داش��ته های این هنر-صنعت در بازاری 

خلاصه شده که حال وروز خوشی ندارد.
به گزارش مهر، بازار کرمان به طولانی ترین بازار ایران 
شهرت دارد و یکی از نوستالژیک ترین بخش های بازار 
کرمان میدان گنجعلیخان اس��ت اما مدت هاست دیگر 
صدای دل نش��ین چکش مسگرها در این راسته بازار به 

گوش نمی رسد.
بازار کرم��ان در کنار زیبایی های بص��ری، معماری 
و جنب��ه تاریخ��ی و وقایعی که در ط��ول تاریخ در آن 
روی داده اس��ت ازنظر اجتماعی نی��ز در تاروپود مردم 
این شهر رسوخ کرده است، یکی از زیباترین صداهایی 
ک��ه مردم این ش��هر در ذهن خود دارند ن��وای قلم و 
چکش کاری اس��تادکاران در بازار مسگرهاست صدایی 

که چند سال است که دیگر مردم نمی شنوند.
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معدنکاری در دریا، فرصت یا تهدید
مسعود رمضانی

مترجم

استخراج معادن در دریا و تاثیرات آن بر زیستگاه 
و تنوع زیس��تی جانداران همچن��ان مورد مطالعه 
و بررس��ی قرار می گیرد. جهان مش��تاق اس��ت تا 
به س��مت اس��تفاده از انرژی سبز حرکت کند. هر 
چند که به طور فزاینده ای به س��مت اس��تفاده از 
خورش��ید، ب��اد، ژئوترم��ال و کربن زدایی حرکت 
می کنیم به همین منظور استفاده از منابع معدنی 
نظی��ر کبالت، لیتیم و مس برای زیرس��اخت های 
 انرژی ه��ای ن��و به ط��ور قاب��ل توجه��ی افزایش 

داشته است. 
براس��اس مطالعات انجام ش��ده از س��وی بانک 
جهان��ی و ب��ه منظور ب��رآورده س��اختن زیربنای 
انرژی ه��ای نو نیاز اس��ت تا تولید کبالت از س��ال 
۲۰۱۸ تا س��ال ۲۰۵۰ به میزان ۴۵۰ درصد رشد 
پی��دا کن��د تا به دنبال آن و به طور میانگین میزان 
دمای کره زمین را به میزان ۲ درجه س��انتی گراد 

کاهش داد.
مشکلات�تامین�کبالت��

اس��تخراج هر ماده ای می تواند اث��رات پیچیده 
محیطی و اجتماعی ایجاد کند. گرچه در سال های 
اخیر جذابیت های کبالت مورد توجه بوده است اما 
در همین مدت کارگران این بخش با مشکلاتی در 
زمینه حق و حقوق خود روبه رو بوده اند که همین 

امر در میزان تولیدات کبالت اثر گذار بوده است.
فن��اوری س��اخت باتری های جدید به س��مت 
کاس��تن استفاده از کبالت و به صفررساندن آن در 
حال حرکت است اما در عین حال مشخص نیست 
که حرکت به این س��مت با چه س��رعتی می تواند 
امکان پذی��ر اس��ت و باید دید که آی��ا تغییر جهت 
می توان��د به کاهش تقاضا برای اس��تفاده از کبالت 

منجر شود.
اس��تخراج از دریاهای عمیق می تواند به عنوان 
ظرفیتی ب��رای ذخایر کبالت و دیگر فلزات مطرح 
شود، ضمن این که بهره برداری از آن نیز می تواند 
س��بب بروز مناقشاتی میان اتحادیه های اجتماعی 
باش��د و این در حالی است کاس��تن از هزینه های 
م��واد خ��ام اولی��ه و کاهش اث��رات کرب��ن که از 

ضروریات فناوری سبز است.
از طرفی دیگر دانشمندان نگرانی های خود را از 
میزان اطلاعات و دانش ناکافی درباره اس��تخراج از 

معادن دریاهای عمیق و تاثیرات آن بر اکوسیستم 
می گ��ذارد را اع��لام کرده ان��د. تأثی��ر احتمال��ی 
اس��تخراج معادن بر تنوع زیستی در دریای عمیق 
و زیس��تگاه های ماهی��ان هنوز مورد بررس��ی قرار 
نگرفته اس��ت و برخی از کارشناس��ان به دنبال آن 
هس��تند که پاس��خی برای این پرسش پیدا کنند 
که آیا می توان با اقداماتی، تاثیرات زیست محیطی 
ایده اس��تخراج معادن در اعم��اق دریا را به همان 

شیوه ای که در روی زمین است کاهش داد؟ 
در مواجه��ه با این عدم قطعی��ت پارلمان اروپا، 
نخست وزیران فیجی، ونواتو، پاپوا گینه نو و بیش 
از ۸۰ س��ازمان خواس��تار توقف ۱۰ ساله عملیات 
مع��دن کاری در دریای عمیق ش��دند تا بررس��ی 
بیشتری بر تأثیرات احتمالی آن بر محیط زیست و 

روش های مدیریت آن  انجام شود. 
حرکت�سریع�به�سمت�یک�انتخاب���

درست
جه��ان با ی��ک انتخاب درس��ت روبه روس��ت و 
امیدوار اس��ت که مزایای استخراج از کف اقیانوس 
از هزینه های زیست محیطی آن بالاتر باشد و یا به 
منظور تحقیق و فهم بهتر آنچه که در معرض خطر 

اس��ت تامل کند. سازمان بستر آب های بین المللی 
به منظور سازماندهی، تنظیم و کنترل استخراج از 
معادن در کف اقیانوس و فراتر از مرزهای کشورها 
تأس��یس شد. این س��ازمان وظیفه دارد تا نسبت 
به تنظیم مقررات زیس��ت محیطی، رژیم پرداخت 
مالی به منظور به اش��تراک گذاری منافع و س��ایر 
معیارها نظیر دستورالعمل های لازم را تعیین کند.
س��ازمان بس��تر آب ه��ای بین الملل��ی قب��لا 
پیش نوی��س آیین نامه مع��دن کاری در دریاهای 
عمیق را تهیه کرده است که پیش بینی می شود در 
جلس��ه مجمع در اکتبر ۲۰۲۰ یا مجمع ۲۰۲۱ بر 
روی آن تصمیم گیری شود که نهایی شدن مقررات 
و پذی��رش مق��ررات از س��وی کش��ورهای عضو، 
زمینه ساز بس��تن قرارداد به منظور بهره برداری از 

معادن دریاهای عمیق خواهد بود.
به موازات بهره برداری کشورها از منابع و ذخایر 
معدن��ی در منطقه انحص��اری و جغرافیایی خود، 
ای��ن امکان  را خواهند یاف��ت که در بهره برداری از 
معادن در دریا ه��ای آزاد نیز حق منحصربه فردی 
داش��ته باش��ند به همین منظور این کش��ورها به 
دنب��ال یافتن تکنیک های به منظور بهره برداری از 

این معادن و آیین نامه  های مربوط به آن هس��تند.  
کشور ژاپن از اوایل سال ۲۰۱۷ و به منظور کاستن 
از پش��توانه وارداتی مواد معدنی عملیات استخراج 
س��ه گانه مواد معدن��ی از کف دریاه��ای عمیق را 
با موفقیت پش��ت س��ر گذاش��ت. جزایر کوک نیز 
ب��ه دنبال آن اس��ت تا در س��ال ۲۰۲۱ به منظور 
ایج��اد س��بد متنوع��ی از فعالیت ه��ای اقتصادی 
ع��لاوه ب��ر جهانگ��ردی، مجوزهایی را ب��ه منظور 
 فعالیت معدن کاری در دریاهای عمیق این کش��ور 

صادر کند.
انج��ام عملیات اکتش��افی از س��وی دولت ها و 
ش��رکت های معدن��ی بی��ش از ۳۰ س��ال در حال 
انجام است. در این مدت فعالیت های نظیر بررسی 
میزان مواد معدنی در دریاهای عمیق، جمع آوری 
اطلاعات زیست محیطی از جانداران و فناوری هایی 
که می توان از آن در استخراج مواد معدنی استفاده 

کرد مورد بررسی و آزمایش قرار گرفته است. 
شرکت�های�معدنی�نمی�توانند�صبر���

کنند!�
اکثر صنایعی همچون خودروسازی، الکترونیک، 
باتری  سازی، هوانوردی و شرکت هایی که به نوعی 

در توسعه انرژی نقش دارند درباره معدن کاری در 
اعماق دریا ها اظهارنظر نکرده اند. باید توجه داشت 
که اس��تخراج کبالت از مع��ادن زیردریا در در یک 
ده��ه می تواند وارد زنجیره ذخایر این ش��رکت ها 

شود.
باید در نظر داش��ت، در سال ۲۰۱۹ طرح دعوی 
در دادگاه ف��درال علی��ه ۵ ش��رکت اپ��ل، گوگل، 
مایکروس��افت، دل و تس��لا صادر شد و این تنها به 
ای��ن دلی��ل بود ک��ه در تهیه کبالت م��ورد نیاز، از 
ک��ودکان کار در کنگو اس��تفاده می کردند. همین 
امر نش��ان می دهد که نحوه انتخاب در تامین مواد 
اولیه می تواند پیامدهای حقوقی به دنبال داشته و 

شهرت شرکت ها را نیز به خطر بیاندازد.
مناقش��ه درباره انجام عملی��ات معدن کاری در 
اعماق دریا به منظور اس��تخراج کبالت تنها از این 
جهت اهمیت دارد که می تواند خطر ریس��ک برای 

تولید کنندگان را کاهش دهد.
در همی��ن ح��ال، تولید کنن��دگان خ��ودرو و 
الکترونیک به طور فزاینده ای بر اهمیت تصمیمات 
اس��تراتژیک استخراج این معادن به منظور تامین 

کبالت مورد نیاز خود تاکید دارند. 
تولیدکنندگان��ی ک��ه درحال حاض��ر به مباحث 
معدن کاری در عم��ق دریاها ورود پیدا نمی کنند. 
در آینده ش��گفت زده شده و ریسک آسیب  پذیری 

آنان افزایش خواهد یافت.
فرصتی�نادر��

می��زان ذخای��ر معدنی کبالت موجود در بس��تر 
دریا ه��ا ۹۴ هزار تن تخمین زده می ش��ود که این 
میزان حدودا ۶ برابر ذخایر موجود بر روی س��طح 
زمین اس��ت در صورتی که بهره برداری درست آن 
ممکن ش��ود، این منابع جدید معدنی می تواند به 
طور چشمگیری میزان کربن را کاهش دهد اما در 
صورتی که بهره برداری به ش��کل نادرس��ت انجام 
ش��ود شاهد ایجاد تاثیرات منفی و طولانی  مدت بر 
روی گونه های جانوری، زیس��تگاه ها و اکوسیستم 

اقیانوس ها خواهد شد.
تصمیماتی که امروز درباره عملیات معدن کاری 
در دریاه��ای عمی��ق گرفت��ه می ش��ود تاثی��رات 
مان��دگاری بر زنجیره ه��ای تأمین م��واد، اقتصاد 
جهان��ی م��واد معدنی، اقتصاد برخی از کش��ورها، 
اکوسیس��تم اقیان��وس و توانای��ی م��ا در مقابله با 
تغیی��رات آب و هوای��ی ب��ا نگاه به آین��ده خواهد 

گذاشت. 

زغال سنگ به عنوان یکی از پایه های 
اساس��ی تولید فولاد، در نقاط مختلف 
دنیا ش��اخص های قیمتی متفاوتی دارد 
که اگرچه مجزا از یکدیگرند، اما رقابت 
تنگاتنگی میان کشورهای تامین کننده 

این محصول سیاه رنگ وجود دارد.
ب��ه گ��زارش مع��دن۲۴، در جولای 
۲۰۱۹، زغال س��نگ اس��ترالیا در بازه 

۱۷۵ تا ۱۸۰ دلاری و زغال س��نگ ایالات متحده در بازه ۱۷۰ تا ۱۷۵ دلاری معامله می ش��د 
که رفته رفته در بازه چند ماهه اگرچه با فراز و نش��یب هایی دیده ش��د، اما در مجموع سیر 

نزولی این ۲ به خوبی نمایان بود.
بهتری��ن و بالاتری��ن حدود قیمتی این ۲ رقیب که با حاش��یه امنی از هم قدم بر می دارند 
مرب��وط به همان ابتدای بازه یعنی جولای ۲۰۱۹ ب��ود و پایین ترین حدود قیمتی این دو را 
هم می توان به ژوئن امسال نسبت داد که با افتی قابل توجه ۱۰۷ تا ۱۱۵ دلار ارزش گذاری 

می شد.
از جذاب ترین قس��مت های این مس��یر می توان به نوامبر س��ال گذش��ته اش��اره کرد که 
قیمت ه��ای ای��ن دو با کاهش و افزایش نس��بی به هم نزدیک و با اختلاف��ی یک دلاری به 

رقابت می پرداختند.
حال قیمت های زغال سنگ متالورژیک استرالیا و امریکا به پایین ترین حد خود در یکسال 
اخیر رس��یده و جامعه فولادی را متمرکز به خود کرده است که روند رقابتی این دو به نزول 

کشیده خواهد شد یا صعود؟! 
در تصویر ذیل، نمودار زغال س��نگ اس��ترالیا با رنگ نارنجی و ای��الات متحده با رنگ آبی 

مشخص شده است.

کارشناس��ان بر این باور هس��تند که 
مس در ۳ماهه س��وم سال در محدوده 

۶۶۰۰ دلاری باقی بماند.
به گزارش مع��دن۲۴، مس به عنوان 
یک��ی از چند فل��ز بزرگ، هم��واره در 
بورس فلزات شاخص ساز بوده و از این 
روست که قیمت این محصول در روند 

بازار بسیار تاثیرگذار است.
براساس داده های بورس فزات لندن، مس مارس ۲۰۱۸ را با قیمت ۶۶۰۰ دلار شروع کرد 
و تا می  همان سال تا ۶۶۵۰ دلار هم افزایش قیمت داشت ولی پس از آن اگرچه با نوسانات 
صعودی و نزولی زیادی روبه رو شد اما در بلند مدت و تا مارس امسال به کف قیمتی خود در 

این سال ها، یعنی محدوده ۵۱۰۰ دلاری نزول پیدا کرد.
روند قیمتی مس از مارس س��ال ۲۰۲۰ تاکنون به طور کلی صعودی بوده است به طوری 
که توانس��ته اس��ت مرزه��ای ۶۶۰۰ دلاری را ب��ار دیگر لمس کند و این س��وال را در ذهن 
مخاطب��ان خود به وجود می آورد که آیا این محصول قرمز رنگ بار دیگر قادر خواهد بود به 

محدوده فراتر از ۶۶۰۰ دلاری قدم بگذارد؟
روزهای درخش��ان مس به می  تا ژوئن ۲۰۱۸ برمی گردد که ارزش��ی در محدوده ۶۶۵۰ 
دلاری پی��دا کرده بود و در مقابل، بدترین روزهای ای��ن محصول مربوط به مارس تا آوریل 

امسال است که در سطح قیمتی فلز سرخ به نزدیک ۵۱۰۰ دلار رسید.
به عقیده کارشناس��ان و متخصصان بازار فلزات، قیمت مس در بورس در ماه های آینده و 

در ۳ ماهه سوم سال ۲۰۲۰ در محدوده ۶۶۰۰ دلاری باقی خواهد ماند.

فراز�و�نشیب��هایی�از�جنس�زغال

مس�به�اوج�باز�می�گردد؟

 بازگشت مقتدرانه چین 
به بازار کامودیتی دنیا

بررس��ی میزان واردات س��نگ آهن و مس چین 
حاکی از بازگش��ت مقتدرانه این کش��ور به عنوان 
اصلی ترین و بزرگ ترین مصرف کننده کامودیتی ها 

به بازار این محصولات است.
ب��ه گزارش معدن۲۴، گزارش ها نش��ان می دهد 
واردات م��س چین در ماه ژوئن ۲۰۲۰ به بالاترین 
سطح تاریخی خود رسیده و واردات سنگ آهن نیز 

در اوج ۳۳ ماهه قرار دارد.
حج��م واردات م��س چی��ن در م��اه ژوئ��ن با 
رش��د نزدیک به ۵۰ درصد نس��بت ب��ه ماه می  به 
۶۵۶.۴هزار تن رسیده و رشد ۱۰۱ درصدی نسبت 
به ژوئن س��ال گذش��ته دارد. در مجم��وع ۶ ماهه 
نخس��ت سال نیز شاهد رش��د ۲۵درصدی واردات 

مس چین بودیم.
در حوزه س��نگ آهن نیز چین ش��اهد روزهای 
خوبی است. این کش��ور در ماه ژوئن ۲۰۲۰ بیش 
از ۱۰۱.۶ میلی��ون تن س��نگ آهن وارد کرده که 
رش��د ۱۷ درصدی نسبت به ماه قبل آن یعنی ماه 
می داش��ته و نسبت به مدت مش��ابه سال قبل نیز 
جهش ۳۵ درصدی داش��ته است. در مجموع نیمه 
اول ۲۰۲۰ هم ش��اهد رش��د واردات ۹.۹ درصدی 

سنگ آهن هستیم.

قرارداد ۱۱۵ میلیون 
دلاری برزیل برای خرید 

سنگ آهن

ش��رکت CSN برزی��ل برای خرید س��نگ آهن 
م��ورد نیاز خود، قراردادی ب��ه ارزش ۱۱۵میلیون 

دلار با شرکت معدنی گلنکور امضا کرد. 
ب��ه گ��زارش کالاخبر، ب��ه نقل از مت��ال بولتن، 
ش��رکت ملی فولاد CSN برزیل برای اطمینان از 
فراهم بودن م��واد اولیه مورد نیاز خود برای تولید 
فولاد ق��راردادی را ب��ه ارزش ۱۱۵میلیون دلار با 
ش��رکت گلنکور امضا کرد. ب��ه موجب این قرارداد 
ش��رکت گلنکور ظرف ۵ سال آینده ۴ میلیون تن 

سنگ آهن به این شرکت تحویل می دهد. 
این س��ومین قرارداد ش��رکت CSN با شرکت 

گلنور است. 
نخستین قرارداد امضا شده بین ۲شرکت مربوط 
به فوریه ۲۰۱۹ اس��ت که به موج��ب این قرارداد 
۵۰۰میلی��ون دلاری، گلنک��ور متعهد ب��ه تامین 
۲۲میلیون تن سنگ آهن برای شرکت تولید فولاد 

CSN شده است.

رشد صادرات سنگ آهن 
فورتسکیو

گروه فورتس��کیو FMG در س��ال مالی منتهی 
ب��ه ژوئن ۲۰۲۰ ب��ا توجه به تقاض��ای قوی فولاد 
چی��ن به طرز بی س��ابقه ای رش��د ص��ادرات را به 
 ثبت رس��اند و صادرات اش را به ۱۷۸.۲میلیون تن 

رساند.
به گزارش معدن نیوز، در طول ۳ماهه دوم امسال 
یعن��ی از آوریل تا ژوئن این معدنکار ۴۷.۳ میلیون 
تن سنگ آهن صادر کرد و برآورد بازار را برای ثبت 
 رکورد بالای ۳ماهه در میان همه گیری کورناویروس 

برهم زد.
افزای��ش محموله های دریایی، ب��ه قیمت بالای 
س��نگ آهن و بالات��ر از ۱۰۰دلار در دوره ۲ م��اه 
گذشته یعنی ژوئن و جولای مرتبط است که باعث 
ش��ده معدنکاران با توجه به بهبود تقاضای چین، 

تولید را افزایش دهند.
 ،Commonwealth بان��ک  اعلام  براس��اس 
تولید ب��الا ممکن اس��ت در اواخر س��ال منجربه 
ریس��ک عرض��ه م��ازاد ش��ود و در ۳م��اه چهارم 

سال۲۰۲۰ بهای سنگ آهن را کاهشی کند.

اخبار
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تبعات اختلال در هسته معاملات

140 شرکت جدید در راه بازار سهام

 حراج املاک، اراضیخطری بورس را تهدید نمی کند
 و مستغلات وزارت راه در بورس

گروه معدن

از س��ال89 ب��ه بع��د، اداره کل فن��اوری اطلاعات 
س��ازمان بورس و اوراق بهادار نس��بت به خریداری 
نرم افزار اتوس اقدام کرد که در تمام س��ال های پس 
از اس��تفاده از این نرم  افزار، همواره هس��ته معاملات 
با ایراداتی روبه رو بوده اس��ت ام��ا از آنجایی که بازار 
سرمایه با معامله گران محدودی سروکار داشت، این 
باگ نرم اف��زاری هیچگاه مورد توج��ه افکار عمومی 
نبود اما در ماه های گذشته با رونق تاریخی معاملات 
بورس و ورود بسیاری از سهامداران خرد به این بازار، 

این اختلالات تشدید شد.
هرچند ک��ه تلاش های تی��م نرم افزاری س��ازمان 
بورس توانس��ت باگ نرم اف��زاری اتوس را تا حدودی 
اصلاح کند اما این مش��کلات هیچگاه به صفر نرسید 
و مرتفع نش��د؛ حتی بارها این نرم افزار با هزینه های 
بالا آپدیت و به روزرس��انی ش��د ولی این باگ از بین 

نرفت.
درنهایت با افزایش تحریم ها از یک س��و که شرکت 
پش��تیبانی کننده حاضر به اصلاح آن نشد و از سوی 
دیگ��ر، افزایش حج��م معاملات بورس در یکس��ال 
گذش��ته، رفت��ه رفته ای��رادات هس��ته معاملات به 
چالشی دائمی و روزمره برای سرمایه گذاران بورسی 

تبدیل شد.
علت بروز این اختلال در هس��ته معاملات، سینک 
نشدن درخواست و سفارش گیری مشتری با حافظه 
س��امانه و نرم افزار اس��ت به این صورت که مشتری، 
سفارش خرید یا فروش را ثبت می کند؛ ولی به دلیل 
اینکه در حافظه نرم افزار نمی تواند س��ینک و »بر هم 
نشس��ت« داشته باش��د، پیام خطا به سفارش دهنده 

ارسال می کند.
هسته معاملات همان سیستم پردازشگر اطلاعات 
مختلف و انجام معاملات بورس اس��ت که با توجه به 
حج��م بالای اطلاعات و کاربری های مختلف، نیاز به 
س��رعت بالا و ماژول های مختلف داشته و به همین 

دلیل، یک ابر سامانه پیچیده به شمار می رود.
اختلال هسته معاملات، ریسک معاملات  �

را افزایش داده است
مهدی محمود رباطی، کارش��ناس بازار سرمایه در 
گفت وگ��و با مهر درباره مش��کلات هس��ته معاملات 

اظهارک��رد: برخ��ی س��رمایه گذاران فک��ر می کنند 
مش��کلات و ایراداتی ک��ه در هس��ته معاملات بروز 
می کند به خاطر عدم س��رمایه گذاری سازمان بورس 
در این حوزه اس��ت و اعلام می کنند که چرا با وجود 
کارم��زدی که س��ازمان بورس از معام��لات دریافت 

می کند، برای خرید سامانه جدید اقدام نمی شود.
وی اف��زود: ای��ن درحال��ی اس��ت ک��ه 90درصد 
مش��کلات هس��ته معاملات به تحریم ها برمی گردد؛ 
هس��ته معاملات ب��ورس 90درصد کش��ورها از 2 یا 
3شرکت بین المللی خریداری می شود که پشتیبانی 
و به روزرس��انی ها را ه��م همی��ن ش��رکت ها انجام 

می دهند.
عضو کانون ش��رکت های کارگزاری ب��ورس ادامه 
داد: ش��رکتی که هس��ته معاملات را به ایران واگذار 
کرده، به دلیل تحریم های ظالمانه علیه ایران حاضر 
ب��ه آپدیت آن نیس��ت از آنجایی که این س��امانه، از 
پیچیدگی بسیار بالایی برخوردار است، امکان اصلاح 

و به روز رسانی آن هم در داخل وجود ندارد.
وی یک��ی دیگ��ر از عوامل��ی ک��ه موج��ب فش��ار 
مضاعف به س��امانه و تش��دید اختلالات می ش��ود را 

پیش��نهادگیری و معامله مستقیم س��رمایه گذاران و 
س��هامداران در ب��ورس عنوان کرد و گف��ت: این در 
حالی اس��ت که در دیگر کش��ورها، س��رمایه گذاران 
به کارگزاری ها س��فارش خرید یا فروش می دهند و 

کارگزاری برای آنها معاملات را انجام می دهد.
به گفته کارش��ناس بازار س��رمایه، ورود مستقیم 
س��رمایه گذاران به معاملات، س��بب حجیم ش��دن 
هسته پردازش اطلاعات شده و این در حالی است که 
 هس��ته معاملات امکان پاس��خگویی به همه کاربران 
را ن��دارد. وی ای��ن اتف��اق را س��بب وارد آم��دن 
آسیب هایی نسبت به جدی به اصل معاملات دانست 
و افزود: این اتفاق ریس��ک فعالیت در بازار را افزایش 
داده و امکان مظنه گیری را از کاربران گرفته اس��ت. 
درنتیجه معام��لات افت کرده و بس��یاری از معامله 
گران ترجیح می دهند در روزهایی که بازار با اختلال 
هس��ته معاملات روبه رو اس��ت، وارد فضای خرید و 

فروش سهام نشوند.
سامانه معاملات 2هسته ای می شود �

عل��ی صحرای��ی، مدیرعامل بورس ته��ران نیز در 
واکنش به اختلال هس��ته معاملات و تدبیر سازمان 

بورس برای حل این چالش گفت: برای رفع مشکلات 
در س��امانه معاملات ب��ه زودی تغییرات��ی بنیادین 
انجام می دهیم. س��هام حاضر در ب��ازار بورس تهران 
به واس��طه تراکنش های زیاد و مش��کلات س��امانه 
 در کوتاه م��دت و خیل��ی موق��ت در 2 تای��م زمانی 

معامله می شوند.
ب��ه گفت��ه صحرای��ی، در ای��ن تغیی��رات، صنایع 
در 2زم��ان مختل��ف و دوره معاملات��ی جداگان��ه 
سفارش گیری می شوند. بخشی از معاملات در زمان 
زودتر ش��روع می ش��ود از س��وی دیگر، صنایعی که 
بیشترین س��هام را در دل خود جای داده اند و چند 
صنعت دیگر هم در زمان دیگری که حدودا تا ساعت 
15 طول می کش��د، معامله خواهند ش��د. این اتفاق 

صرفا برای یک دوره کوتاه مدت است.
مدیرعام��ل بورس تهران تصریح کرد: در تصمیمی 
دیگ��ر همان طور که در س��ال 97 هس��ته معاملاتی 
فراب��ورس و بورس را جدا کردیم، برای بورس تهران 
هم 2 س��امانه معاملاتی ج��دا در نظر گرفته ایم و به 
زودی 2 هسته معاملاتی برای معاملات شرکت های 

حاضر در بازار سهام فعال می شود

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار با اشاره به اینکه 
در  4ماه نخس��ت امس��ال، 100 هزار میلی��ارد تومان 
تامین مالی در بازار س��رمایه انجام ش��ده، اظهار کرد: 
فرآیند پذیرش 140 ش��رکت در بورس و فرابورس در 

جریان است.
به گزارش س��نا، حس��ن قالیباف اصل گفت: این در 
حالی اس��ت که سال گذش��ته در این مدت 30 هزار 
میلی��ارد تومان تامین مالی انجام ش��ده ب��ود، بدین 
ترتیب، امسال تامین مالی ازطریق بازار سرمایه، بیش 

از 3 برابر رشد داشته است.

وی ب��ا اش��اره ب��ه اینک��ه طب��ق هدف گذاری های 
انجام ش��ده، رونق ب��ازار ثانویه به ب��ازار اولیه و تولید 
هدایت می ش��ود، گفت: هفته گذش��ته ش��ورای عالی 
از  ب��ورس، س��قف صندوق ه��ای س��رمایه گذاری را 
10ه��زار میلیارد توم��ان به 30 هزار میلی��ارد تومان 
افزای��ش داد که ب��ه این ترتیب هم دولت در انتش��ار 
 اوراق و هم ش��رکت ها می توانند از این منابع استفاده 

کنند.
قالیباف اصل با بیان اینکه تا هفته گذشته تنها یک 
عرضه اولیه روزهای چهارشنبه ها داشتیم افزود: هفته 

گذش��ته عرضه اولیه 2 برابر شد و این در حالی است 
که آمار عرضه اولیه امسال در مقایسه با سال گذشته 
بسیار بیش��تر اس��ت. به طور نمونه کل سال گذشته 
5هزار و 300 میلیارد تومان عرضه اولیه داش��تیم در 
حالی که در 4ماه نخس��ت امس��ال ارزش عرضه های 
اولی��ه از 13 ه��زار و 700 میلیارد توم��ان عبور کرده 

است.
رئیس س��ازمان بورس و اوراق به��ادار با بیان اینکه 
از ابتدای س��ال اقدامات زیادی را برای تسهیل حضور 
بخش خصوص��ی در بازار س��رمایه و تامین مالی آنها 

انجام داده ایم افزود: امسال سران سه  قوه مصوبه خوبی 
در این باره داش��تند. برای مثال مقرر ش��ده گذش��ته 
مالیاتی شرکت هایی که امس��ال وارد بورس می شوند 
دوباره بررس��ی نشود که امیدواریم بخش خصوصی از 

این امکان به خوبی استفاده کند.
قالیباف ادامه داد: هم اکنون 90 شرکت در فرابورس 
و 50 ش��رکت در بورس اوراق بهادار تهران در فرآیند 
پذی��رش ق��رار دارند ضمن اینکه امس��ال بیش��ترین 
فعالی��ت م��ا در بازار س��رمایه بر تقوی��ت تامین مالی 

متمرکز شده است.

یک کارشناس بازار س��رمایه در ارتباط با اصلاحات پیرامون 
شاخص بورس و نوسانات اخیر بازار سرمایه گفت: برخی گمان 
می کنند ش��اخص بورس بعد از عبور از کانال 2میلیون واحد، 
می تواند در کوتاه مدت تا کانال 3 میلیون واحد رش��د کند، در 

حالی که چنین موضوعی منطقی و شدنی نیست.
به گزارش ایرنا، علی مولایی با اشاره به اصلاح اخیر شاخص 
بورس گفت: روند معاملات بورس منطقی به نظر می رسد، روند 
نزولی ک��ه اکنون بازار در حال تجربه اس��ت، نمی توان اصلاح 
ش��دید نام گذاری کرد، زیرا ش��اخص بورس ب��ا تغییر چندانی 
همراه نشده و تا قبل از ورود به کانال 2 میلیون واحد بیشتر از 

کانال یک میلیون و 900 هزار واحد کاهش پیدا نکرد.
وی اضاف��ه کرد: پایین ترین حد از ش��اخص بورس اواخر تیر 
م��اه به عدد یک میلیون و 800 ه��زار واحد ورود کرد، اکنون 
باردیگر در کانال یک میلیون و 900 هزار واحد، ش��اهد اصلاح 

چندانی در معاملات بورس نبودیم.
مولایی افزود: با توجه به حجم ورود نقدینگی به بازار، اصلاح 
چندان ش��دیدی نمی تواند روند معاملات بورس را تهدید  کند. 
این کارشناس بازار س��رمایه گفت: بانک مرکزی با وجود آنکه 
تدابیر درس��ت و حرفه ای اتخاذ کرده، قیمت دلار از کف کانال 
20 ه��زار تومان پایین تر نیام��ده و تاکنون در کاهش قیمت ها 
برای ورود به کانال قیمتی کمتر از 20 هزار تومان موفق نبوده 

است. 
وی تصری��ح کرد: اکنون ب��ا دلار 20 هزار تومان، ش��اخص 
ب��ورس 2میلیون ت��ا 2 میلیون و 100 هزار واح��د، عدد قابل 
قبولی به نظر می رس��د و با توجه به انتظ��ار تورمی دلاری در 
ذهن س��رمایه گذاران، ش��اخص بورس مس��تعد رشد بیشتری 
اس��ت و سیگنال های منعکس شده از بازار موازی، این موضوع 

را تقویت می کنند. 
این کارش��ناس بازار س��رمایه گفت: اصلاحی که از اواخر ماه 
گذشته در بازار شروع ش��د، نشات گرفته از خبرهای مبنی بر 
کاهش قیمت دلار تا کانال 18 هزار تومان بود که این موضوع 
زمین��ه ایج��اد ترس و وحش��ت را در بازار و بی��ن فعالان بازار 

ایجاد کرد. 
وی خاطرنش��ان ک��رد: رخ دادن چنین موضوع��ی از همان 

ابتدا به دلیل اینکه نفعی برای ش��رایط کلان اقتصادی کشور، 
صادرکنن��ده، دولت، بانک مرکزی و فعالان بازار ندارد، بعید به 

نظر می رسید. 
مولایی با اشاره به اینکه بهترین حالت این است که دلار در 
کان��ال قیمتی 20 تا 22 هزار تومان خود را تثبیت کند، گفت: 
چنانچه دلار در این محدوده قیمتی با نوس��ان 10 درصدی در 
حرکت باشد، شاخص به مرور خود را در عدد کانال 2میلیون و 
دو میلیون و 200هزار واحد به ثبات خواهد رس��اند و از آن به 

بعد آماده صعود برای حرکات بعدی بورس خواهد شد.
 این کارش��ناس بازار س��رمایه گفت: پیش بینی شده بازار به 
لحاظ منطقی به آرامش برس��د و می توان وارد دورانی شد که 
فع��الان بازار بدون هیجان به س��مت س��هم هایی بروند که به 
لح��اظ بنیادی با وضعی��ت خ��وب، و از ارزش واقعی خود جا 

مانده اند. 
وی گفت: اکنون با برخی از س��هام در بازار روبه رو هس��تیم 
ک��ه کمت��ر از ارزش ذاتی معامل��ه می ش��وند و از قابلیت های 
بس��یاری زیادی برای رش��د برخوردارند، بنابراین ممکن است 
این س��هم ها در آینده بین لیدرهای بازار تلقی ش��وند، اما این 
 مس��تلزم دور شدن هیجانات و ورود به یک فرآیند آرامشی در 

بازار است.
 مولایی با بیان اینکه بازار اکنون برای ثبات بر روی شاخص 
2میلی��ون واح��د و اع��داد بالات��ر از آن با برخی از مش��کلات 
همراه اس��ت، گفت: ش��اخص 2 میلیون واح��دی برای بازار به 
 عنوان مانعی تبدیل ش��ده که به آس��انی توانای��ی پرش از آن 

را ندارد.
این کارش��ناس بازار ضم��ن تاکید بر اینکه بازار وابس��تگی 
بسیار زیادی را به نرخ دلار دارد، افزود: چنانچه شاخص بورس 
احس��اس کند، دلار در کان��ال 20 تا 22 ه��زار تومان تثبیت 
می ش��ود، ضمن عبور دوباره از شاخص 2میلیون واحد، بر روی 
کان��ال 2 میلی��ون و 200 هزار واحد خود را ب��ه ثبات خواهد 
رساند. مولایی افزود: موضوعی که اکنون در بازار مطرح است، 
فقط عبور از ش��اخص 2 میلیون واحد نیس��ت، بلکه مس��ئله 
اساسی در این زمینه، تثبیت بر روی این کانال است که بسیار 

اهمیت دارد.

مع��اون وزیر راه و شهرس��ازی از 
عرضه املاک، اراضی و مس��تغلات 
وزارت راه و شهرس��ازی در ب��ورس 

کالا خبر داد.
به گ��زارش تس��نیم، امیرمحمود 
غف��اری گفت: پس از دس��تور مقام 
از  اس��تفاده  وزارت درب��اره  عال��ی 
ظرفی��ت بازار س��رمایه و راه اندازی 

تابلوی زمین و مس��کن، جلس��ات متعدد کارشناس��ی تخصصی با حضورکارشناسان 
و مدیران وزارت راه و شهرس��ازی، ش��رکت عمران ش��هرهای جدید و شرکت بورس 

کالای ایران تشکیل شد.
وی ادامه داد: در این جلس��ات مجموعه ای از آس��یب ها و موانع قانونی و مقرراتی 
موجود شناسایی و راهکارهای فنی برای آنها تدوین شد. پس از مرتفع کردن موانع، 

نخستین عرضه در بورس کالا انجام گرفت.
معاونت برنامه ریزی و مدیریت منابع وزارت راه و شهرسازی تصریح کرد: این عرضه 
مربوط به یک ملک تجاری متعلق به ش��رکت عمران شهر جدید پردیس است که به 
قیمت پایه 10 میلیارد و ۶39 میلیون و 200هزار ریال و با شرایط پرداخت 30درصد 

ثمن به صورت نقد و مابقی در اقساط 48 ماهه، در دستورکار قرار گرفت.
مع��اون وزیر راه و شهرس��ازی با تاکید ب��ر اینکه مهم ترین مزای��ای فروش اموال 
غیرمنقول دولت در بورس کالا، فروش زمین در یک بس��تر ش��فاف و با رقابت سالم 
اس��ت، تصری��ح کرد: با توجه به دسترس��ی تمام م��ردم ایران به تابل��و بورس، همه 
ذی نفع��ان معاملات دولت که کل مردم ایران هس��تند، این ام��کان را دارند که ناظر 

رقابت فروش اموال دولت در بورس باشند.
وی درب��اره ادام��ه فروش ام��وال غیرمنقول متعل��ق به ش��رکت های زیرمجموعه 
وزارت راه و شهرس��ازی، مع��اون برنامه ریزی و مدیریت منابع ای��ن وزارتخانه گفت: 
عرضه 7 عدد از واحدهای تجاری متعلق به ش��رکت عمران ش��هر جدید هشتگرد در 
 مرحل��ه بعدی عرض��ه در بورس کالا قرار دارد که فرآین��د اجرایی آن در حال نهایی 

شدن است.
وی تاکید کرد: نکته مهم این موضوع شکستن قفل دروازه این مسیر روشن بود و 
به امید خدا این شروع یک اقدام بزرگ است که بسط و توسعه خواهد یافت. در مین 
راستا امیدواریم پس از اخذ مجوزهای قانونی موردنظر، دستگاه های دولتی، بانک ها و 
س��ازمان هایی که دارای املاک و مستغلات قابل فروش و واگذاری هستند نیز مکلف 
به انجام معاملات خود در قالب تابلوی زمین و مسکن در بورس کالای ایران شوند.

طرحهاینیمهتمام
رابهصندوقهایپروژهبسپارید

صندوق پروژه یک نهاد مالی است که بر اساس قانون اوراق بهادار تشکیل 
 می ش��ود و ایجاد آن منوط به دریافت مجوز از سازمان بورس و اوراق بهادار 

است.
این صندوق یکی از انواع راه های تامین مالی به شمار می رود که می تواند 
درحال حاضر بس��یاری از مشکلات کشور را در این زمینه برطرف کند. جمع 
آوری س��رمایه های خرد و ایجاد بس��تری برای تکمیل پروژه های نیمه تمام 
یکی دیگر از مواردی اس��ت که با این صندوق ها می توان امیدوار به حل آن 

بود.
س��ید علی حس��ینی، مدیرعام��ل بورس ان��رژی ایران معتقد اس��ت، این 
صندوق ه��ا می توان��د ه��م منافع س��رمایه گذار و هم مناف��ع دولت و بخش 
خصوصی را در صورتی که به درس��تی اجرایی شود، تامین کند. گفت وگوی 

فارس با مدیرعامل بورس انرژی به شرح زیراست: 
چرا در س�ازمان بورس و مخصوصا بورس انرژی به فکر اس�تفاده از  �

صندوق پروژه ها برای تامین مالی پروژه های این بخش افتادید؟
تحریم های ظالمانه علیه کش��ور باعث ش��ده سرمایه گذاری و جذب منابع 
مالی در بخش انرژی با مش��کل مواجه ش��ود؛ ولی بخش انرژی برای جذب 
س��رمایه همچنان جذابیت و ظرفیت بس��یار بالایی دارد. در گذش��ته برای 
تامین مالی پروژه ها مخصوص��ا پروژه های حوزه انرژی راهکار های محدودی 
وجود داش��ت و اوراق مشارکت تنها ابزار مستقیم جذب سرمایه های مردمی 

بود.
انتش��ار اوراق مش��ارکت معمولا از سوی ش��رکت های بزرگ انجام منتشر 
می ش��د و در صورتی که پروژه ای از قبل وجود داش��ت، می توانستیم از این 

روش برای تامین مالی استفاده کنیم.
این صندوق ها چه ریسک هایی را می توانند برای سرمایه گذاران  �

به همراه داشته باشند؟
تنها ریس��ک این صندوق ها که در بیشتر سرمایه گذاری ها نیز می توان این 
ریس��ک را مش��اهده کرد، بلند مدت بودن دوره س��رمایه گذاری است. برای 
س��رمایه گذاری کوتاه مدت می توان از طریق خرید س��هام، س��رمایه گذاری 
انجام داد، که باید در بورس و فرابورس، س��هام ش��رکت ها را خریداری کرد. 
اس��تراتژی دوم س��رمایه گذاری در شرکت هایی اس��ت که در مرحله اجرای 
پروژه قرار دارند و هنوز به بهره برداری نرس��یده اند و اصطلاحا در بازار اولیه 

قرار دارند. 
به عبارت دیگر، خرید واحدهای سرمایه گذاری در زمانی که این شرکت ها 
در حال پذیره نویس��ی هستند. این نوع س��رمایه گذاری طولانی مدت است. 
اجرای یک پروژه ممکن اس��ت 3 تا 5 س��ال و یا 5 تا 7 س��ال طول بکشد. 

صندوق پروژه از همین دست سرمایه گذاری ها است. 
البت��ه باید گف��ت این صندوق ها به تبع اینکه ریس��ک بالایی از نظر زمان 
اجرا دارند، می توانند به همان اندازه عایدی بیشتری نیز داشته باشند. چون 
افراد از ابتدای اجرای پروژه در آن ش��ریک شده اند و در زمانی که این پروژه 
به پایان برس��د می توانند به بازدهی خوبی دست پیدا کنند که ریسک گفته 

شده را به طور کامل پوشش می دهد.
این صندوق ها چگونه می توانند وارد بازار سرمایه شوند؟  �

ماهی��ت این پروژه ها پس از اتمام و عملیاتی ش��دن آنه��ا تغییر می کند. 
یعن��ی از حالت دارایی به ش��رکت تبدیل می ش��وند. پس نی��ازی به تجدید 

ارزیابی ندارند. 
منابعی که وارد صندوق پروژه ها می ش��ود، طی زمان اجرای این پروژه ها، 
تبدیل به ماش��ین آلات، تجهیزات، ساختمان و... می شوند. یعنی شرکت های 
س��هامی خاص در قالب صن��دوق پروژه، بعد از بهره برداری به یک ش��رکت 

سهامی عام تبدیل می شوند.
دولت ه�ا در حمایت از این صن�دوق پروژه ها می توانند چه کاری  �

انجام دهند؟
یکی از راهکارهای بس��یار ضروری و تاثیر گذار در تامین مالی پروژه ها که 
کش��ور هم اکنون و در آینده نزدیک به آن نی��از مبرم دارد، همین صندوق 
پروژه هاس��ت. ایجاد این صن��دوق پروژه ها می تواند بر فضای بازار س��رمایه 

کشور نیز تاثیر گذار باشد.
یعن��ی در کش��ور پروژه های نیمه  تمام و نزدیک ب��ه اتمامی وجود دارد که 
پروژه ه��ای خوبی هس��تند که در آین��ده نزدیک و با بهره ب��رداری از انها به 
شرکت های سودده و پربازدهی تبدیل می شوند که می توان بخشی از منابعی 
که در حال وارد شدن به بازار سرمایه است را از طریق این صندوق پروژه ها 

به بخش های عمرانی و سرمایه گذاری اختصاص داد. 
درحال حاضر به علت عدم وجود یا عدم کفایت مس��یر های انتقال صحیح 
نقدینگ��ی به بخش های مولد و ب��ا ارزش افزوده بالا، باعث ش��ده نقدینگی 
موجود در جامعه به افزایش بی دلیل قیمت برخی سهم ها در بورس بیانجامد 

که می تواند در آینده تبعات خطرناکی داشته باشد.
ب��ا وجود ای��ن با صندوق ه��ای پروژه چن��د اتفاق خ��وب رخ خواهد داد. 
نخس��تین اتفاق خوب این است که بازار س��رمایه در تامین سرمایه پروژه ها 
نقش فعال تری خواهد داش��ت که این مهم از یکسو هم مشکل شرکت ها را 
برطرف خواهد کرد و هم عمق بورس و بازار س��رمایه رابیش��تر خواهد کرد.

یعنی بازار س��رمایه کمک می کند تا این پروژه ها اجرایی ش��وند و به مرحله 
بهره برداری برسند.

چرا پیش�نهاد می کنید پروژه های نیمه تمام در کش�ور، در قالب  �
این صندوق پروژه ها تامین مالی شوند؟

پروژه های بس��یاری در کش��ور وجود دارد که با مشکل کمبود منابع مالی 
مواجه هس��تند و به دلیل تامین نش��دن منابع متوقف شده اند که می توان با 
تامی��ن منابع مالی، اجرای پروژه ها را از س��ر گرفت و به مرحله بهره برداری 

رساند. 
به عبارت دیگر، این صندوق پروژه ها کمک خواهند کرد تا مش��کل تامین 

منابع اولیه این پروژه ها از بین برود.

گفت وگو
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